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Sisu: 
1. Päevakorra täiendamine. 
2. H. Martinsona erakorraline teadaanne 

Balti puuvillavabriku kohta. 
3. Komisjonide täiendavad valimised. 
4. Apteegi õpilaste haridusliku tsensi ja 

praktika aja kohta antud määruse 
muutmise seadus — I lugemisel. 

5. Kohtuasutuste seaduse §§ 592, 596 ja 
597 muutmise seadus — I lugemisel. 

6. Notariaalseaduse §§ 288, 292 ja 293 
muutmise seadus — I lugemisel. 

7. Rahvusvahelise oopiumikoriventsiooni-
ga ja selle protokolliga ühinemise 
feeadus — II lugemisel. 

8. Londonis 1929. a. sõlmitud maailma 
postikonventsiooni ja kokkulepete kin
nitamise seadus — II lugemisel. 

9. Sõjaväeosade ja -asutuste alla võetud 
ruumide üüritabeli maksvuse pikenda
mise seadus — II lugemisel. 

10. Kaubandiusasutiste, ladude ja kontorite 
teenijate» normaalpuhkeaja kindlusta
mise seaduse muutmise seadus — II 
lugemisel. 

11. Üüriseaduse kaotamise seadus — I lu
gemisel. 

Koosoleku avab esimene abiesimees 
M. Martna kell 17.15 min. 

Sekretäri kohal 'sekretär A. Schulbach. 

1. Päevakorra täiendamine. 

A. Tõllassepa (irhv) ettepanekul 
t ä i e n d a t a k s e p ä e v a k o r d a 1. 
punktiga — komisjonide täiendavad vali
mised. 

2. H. Martinson'! erakorraline teadaanne 
Balti puuvillavabriku kohta. 

H. M a r t i n s o n (stp): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Erakorralise teadaan
dega sundis mind täna esinema asjaolu, 
mis meie riigi majanduse arenemisele hä
daohtlik näikse olema. Hiljuti andis härra 
Majanduseminister Riigikogu rahaasjan
duse komisjonis informatsiooni, millest 
punase niidina mõte läbi jooksis, et meie 
majandusedu olevat tervenemise teel, ja 
sellele tervenemisele olevat "suurt tõuget 
andnud tollide tõstmine. 

Teksrtiiltööistuse saadusi olevat meili 
rohkem välja veetud, kui' ennem, ja teisest 
küljest olevat meile tekstiilkaupa vähem 
sisse toodud. Kuipalju need andmed tõele 
vastavad, .ei kuulu praegu siin arutamisele. 
Tõelikult on aga tekstiilitööstus raskusesse 
sattunud just pärast tollide tõstmist. On 
lõpetanud oma tegevuse „Textil'i" ja „Tek-
la" vabrikud. Balti puuvillavabrikus on 
ligemale 500 inimest lahti lastud. See 
sündis seniajani enam pikkamööda ja kor
raga vähemaarvu tööliste lahtilaskmise lä
bi, mis vähem silmatorkav oli. Eile aga 
anti sealsamas, see on Balti puuvillavab
rikus korraga 104 töölisele teada, et nad 
kahe nädala pärast lõpuarved katte saa
vad. Tööliste küsimisele, mis selle hul
galise vallandamise põhjus on, vastatud, 
et tööd olevat vähe, ei olevat tellimisi. 
Vabrikul olevat kavatsus kuni 800 telge 
seisma panna ja seeläbi saab 400 inimest 
väravataha heidetud. See ei ole ju mitte 
riigi majanduse elu tervenemise tundemärk! 
Peale selle on asjaolud ilmsiks tulnud, 
mille vastu riigivõim peaks huvi tundma. 
Nagu teada, on Balti puuvillavabriku pere
meestel Lätis ja Leedus tekstiilivabrikud, 
kuhu masinate osasid Tallinna vabrikust 
välja veetakse. Samadel masinatel asut-
vad aga Pikalaenu pangas pantimise mär
gid. Sisuliselt need masinad kindlustasid 
õieti, riigikassa nõudmisi Eesti Pangast 
ülevõetud külmanud laenude alal. Seda 
panditud masinate väljavedu nähes, tekib 
kõigil kodanikel põhjustatud huvi, kas jää
vad tegelikult kindlustatuks Pikalaenu pan
ga 100-miljonilised võiad? 

3. Komisjonide täiendavad valimised. 

V a l i t a k s e : 
rahaasjanduse komisjoni K. Baars'i 

asemele M. |uih'kam (töer); 
sotsiaalkomisjoni A. Pauluse asemele 

M. Reisik (div). 

4. Apteegi õpilaste haridusliku tsensi ja 
praktika aja kohta antud määruse muut

mise seadus — I lugemisel. 

Haridusekomisjoini aruandja A. K o r-
n e 11: Lugupeetud Riigikogu liikmed! Ap
teegi õpilaste haridusliku tsensi ja prak
tika aja kohta antud määruse muutmise 
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seadus näeb ette, et Seadusandliku Delegat
siooni poolt vastuvõetud määruse § 2 kao
tab oma maksvuse. See on vajalik see
pärast, et oin ülikooli seadusega vastolus, 
kuna ülikooli sead uis räägib, et ülikooli 
võivad astuda kõik keskkooli lõpetanud, 
ilma et neile eritingimusi üles seatakse. 
See paragrahv aga näeb ette, et need, kes 
tahavad astuda ülikooli rohuteaduskonda, 
peavad olema kaks aastat apteegis prak
tikal. See ei ole ika sisuliselt, tarvilik, sest 
1926. aastal on farmaatsiaosakonna kur
sus 4-aastase|ks mluudetud, ja kogu raken-
dusfarmaatsia sundusliku ainena õppeka
vasse võetud. 

Haridusekoiinisjon ühines Vabariigi Va
litsuse seletuskirjas toodud motiividega, 
kustqtas vaild 'seaduseelnõu lõpult — ,,1930. 
a. 1. juunist", seepärast et seadus oli 
varem välja töötatud ja arvati, et seda 
võib maksma panna 1. juuniks. Kuna 
nüüd aga aeg on möödunud, siis hakkab, 
käesolev seadus maksma harilikus korras, 
peale Riigi Teatajas välja kuulutamist. 
Teen ettepaneku, 

Seaduseelnõu I lugemisel vastu 
võtta. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
t u I l u g e m i s e l . 

5. Kohtuasutuste seaduse §§ 592, 596 ja 
597 muutmise seadus — I lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. J õ e ä ä r : 
Selle tõttu, et asundusetalusid tahetakse 

•. kiires korras nende kasutajate nimele kin
nistada, on kinnistusejaoskondades kuhju
nud niipalju tööd, et sekretärid üksinda 
selle tööga selle lühikese aja, paari lähe
ma aasta, jooksul, millal kavatsetakse kin
nistamine läbi viia, valmis ei saa. Et kin
nistamist kiires korras läbi viia, on esita
tud Vabariigi Valitsuse poolt käesolev eel
nõu, mis võimaldaks suuremates kinnistu
sejaoskondades määrata ametisse kaks 
sekretäri ja seal, kus vajadus tekib, ka 
Sekretäri' abi. Selleks on muudetud Kohtu
asutuste seaduse vastavad paragrahvid, 
mis kinnistusejaoskondade sekretäride 
kohta käivad. 

Üldkomisjon mingisuguseid sisulisi 
muudatusi käesolevas eelnõus ette ei võt
nud, tegi ainult mõned red&ktsioonilised 
parandused, ja üldkomisjoni nimel on mul 
au Riigikogule ette panna, 

seaduseelnõu I lugemisel vastu 
võtta. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu I l u g e m i s e l . 

6. Notariaalseaduse §§ 288, 292 ja 293 
muutmijse seadus— I lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. J õ e ä ä r . 
Käesoleva seaduseelnõu sisu ja motiivid 
tema esitamiseks on täpselt ühesugused 
eelmise seaduseelnõu omadega. Paragrah
vid, mis käsitavad kinnistusejaoskonna 
sekretäri ametit, on kodifitseeritud 2 sea
dusse: kohtuasutuste ja notariaalseadusse. 
Selletõttu on vaja mõlemaid seadusi ühel-
ajal muuta. Üldkomisjoni nimel teen ette
paneku, 

seaduseelnõu I lugemisel vastu 
võtta. 

S e a d su Š e e l n õu v õ e t a k s e va s-
t u I l u g e m i & e 1. 

7. Rahvusvahelise oopiumikonventsioonii-
ga ja selle protokolliga ühinemise seadus 

— II lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja J. K 1 e s m e n t. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu II l u g e m i s e l . 

8. Londonis 1929. a. sõlmitud maailma 
pqst|ikoitvents,ioonii ja; kokkulepete kinnita-

miise seadus — II lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja A. Tupitsa puu
dumisel aruandja ülesannetes komisjoni 
abiesimees J. K 1 e s in e n t. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu II l u g e m i s e l . 

9. Sõjaväeosade ja -asutuste alla võetud 
ruumide üürilabeli maksvuse pikendamise 

seadus — II lugemisel. 

Sotsiaalkomisjoni aruandja V. U u k a-
r e d a. 

S e a d u s e e l n õ u v õ e t a k s e v a s 
tu II l u g e m i s e l . 

10. Kaubandusasutiste, ladude ja konto
rite teenijate normaalpuhkeaja kindlusta
mise seaduse muutmise seadus — II luge

misel. 
(Pealkiri.) 

Sotsiaalkomisjoni aruandja L. J o h a n 
s o n : Seaduseelnõu võeti I lugemisel vas
tu. Sotsiaalkomisjoni ettepanek on sea
duseelnõu tagasi lükata. 

L. J o h a n s o n (stp): Ma teen ette
paneku, 

§ 5 võtta järgmiselt: § 5. Kaup
lemine ja teenijate sellega seotud 
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töö on keelatud nädala pühapäeva
del ning riiklikel pühadel ja puhke
päevadel, mis loetletud pühade ja 
puhkepäevade seaduses (RT 155/ 
/156 — 1922. a. sead. nr. 93). 

Kui see ettepanek vastu võetakse, siis 
kindlustatakse pühapäeva rahu, ja seda on 
tarvis teha. Kui aga vastu võetakse valit
suse eelnõu või mõni teine, mis lubaks 
pühapäevadel ning riifkriikkudel pühadel ja 
puhkepäevadel äride avamist ja sellega 
toaks tööd teenijatele, siis tuleks seaduses 
ka ära määrata tasu selle töö eest. Sel
leks puhuks teen ettepaneku, 

võtta uus lõige: 
Töö eest, mi,s teenijad 1. su-

visitepühal ning teistel pühadel ja 
pühapäevadel teevad, maksetakse 
neile harilikule päevapalgale lisa
tasu 100 protsendi suuruses. 

Päevapalga väljaarvamisel jaga
takse kuupalk, ühes arvatud ka na
tuuras saadud kuupalk (toit, kor
ter j . m. e.) 25 päevale. 

Natuuras saadud palgaväärtuse 
määrab kindlaks kohalik linna-, 
alevi- või vallavalitsus, aluseks võt
tes tegelikke keskmisi hindu. 

Tööstuseettevõtetes on kord, mille järgi 
pühapäevadel ja üle normaal aja tehtud 
töö eest makstakse lisatasu. On täiesti 
põhjendatud, kui lisatasu maksame äri
teenijatele. 

Edasi tuleks 
vastu võtta § 51: § 51. Teenija-
itele maksetakse töö eest, mis nad 
üle 8 tunni ööpäeva jooksul teevad, 
lisatasu 50 protsendi suuruses ha
rilikust päevapalgast. 

Edasi tuleks 
vastu võtta § 52: § 52. Teenijad 
saavad suvepuhkust aja kestel 1. 
maist kuni 1. septembrini: 

6-kuulise teenistuse järele — 
vähemalt 1 nädal; 

üle 6-kuulise Ikuni 1-aastaste tee
nistuse järele — vähemalt 2 nä
dalat; 

üle 1-aastase teenistuse järele — 
vähemalt 3 nädalat. 

Loomulik, on, et tuleb puhkeaeg teisel 
viisil korraldada ja siin tuleb samuti tali
tada, nagu riigiteenijate juures, sama kord 
maksma panna, mis on maksev riigiteeni
jate kohta. 

Kohtu- ja .siseminister A. A n d e r 
k o p p : Austatud Riigikogu liikmed! Eel
misel Riigikogu koosolekul, kui Riigikogu 
käesoleva seaduseelnõu I lugemisel vastu 

võttis, ja hiljem isiklikkudel läbirääkimis
tel Riigikogu liikmetega on avaldatud 
soovi, et Vabariigi Valitsus katsuks anda 
käesolevale seaduseelnõule niisuguse re
daktsiooni, niis ei jäta ühtki kahtlust selle 
kohta, et käesolev seaduseelnõu käib mitte 
igasuguse kauplemise, vaid ainult toitmise 
kohta esimesel nelipühal. 

Valitsuse tahtmine on olnud, et kao
tada see keeld nelipühi esimesel pühal, ja 
seepärast oleks mul au teha selle teksti 
asemele, mk esitatud, järgmine ettepanek: 

Kaubandusasutuste, ladude ja 
kontorite teenijate normaalpuhkeaja 
kindlustamise seaduse (VSKK 1907 
nr. 150, art. 1150) § 5 täiendatakse 
järgmise uue;, teise lõikega: 

Eelmises lõikes ettenähtud keeld 
ei ole maksev nelipühi esimesel pü
hal. Trahteri äri, seaduse (VSK XII k. 
2 j.) § 5. esimeses ja teises osas, 
§ 6. ja § 7. p.p. 1—2 loetletud 
äride kohta. 

Selle teksti tõlgitsemiseks oleks öelda 
järgmist. § 5. esimene lõige ütleb, et kee
latud •• on igasugune kauplemine esimesel 
pühal, olgu jõulu-, lihavõtte- või nelipühi-
ajal. Parandus, mida mul au esitada Rii
gikogule, jätab võimaluse teha sellest väl
javõtte, ja nimelt, et esimesel nelipühal 
ei olle see keeld maksev teatud äride kohta, 
mis nähtud ette Trahteriäri seaduse § 5., 
osalt § 6. ja osalt § 7. § 5. järgi oleks 
lubatud esimesel pühal avada trahteri, 
restorani, raudteejaama ja teisi einelaudu; 
§ 6. on ette nähtud peaasjalikult võõraste
majad, mis seega lähemat nimetamist ei 
tarvita, ja § 7. esimeses punktis — kohad, 
kus kaubeldakse tee, piima, piimasaaduste 
ja karastavate jookidega, nin-g p. .teises — 
rahvusvaheliste vagunite einelauad. 

See on õieti ikõi,k see kvantum, mis 
Kohtu- ja siseminister on tahtnud arvesse 
võtta, ja seetõttu on mul au esitada ka 
sellekohane ettepanek. 

Mis puutub rkl. härra Johanson'i ette
panekusse, et käesolevas paragrahvis lä
hemalt ära määrata tasutingimused ka 
teenijatele, isiis paistab see vastuvõtmatu 
sellepärast, et käesolev seadus ei puuduta 
üheski osas neid küsimusi, vaid need küsi
mused on käsitatud teistes seadustes. 

Härra JohansonM ettepanekuga võib ju 
nõus olla, aga siia seadusesse kuulub see 
vaevalt. 

A. O i n a s (stp): Lugupeetud Riigi
kogu liikmed! Viimasel ajal näeme väga 
harva valitsuse liikmeid Riigikogu kõne
toolil. Käesolev väike seadus oli aga va-
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litsuse arvates nii tähtis, et härra Kohtu
ja siseminister pidas tarvilikuks siin paa
ril korral esineda. 

Tööerakonna tegelased, rõhutades 
käesoleva 'seäduse tähtsust, heitsid meile 
ette, et meie sotsialistid ei saavat aru 
omas sõgeduses, kui tähtis see on, et esi
mesel neliipühipühal võidakse söögimaja
des ja restoranides kaubelda. Meie nagu 
ei saavat üldse aru turismi tähtsusest Ees
tis. 

Pean oma kohuseks tagasi lükata seda 
vaenukinnast, mis. meile visatud. Kui ar
vatakse, et käesoleva seaduseelnõuga vee
retatakse teelt see raske kivi, mis oli takis
tuseks välisturismile Eestis, siis on see 
põhjalik eksitus. 

Kõige peält puuduvad meil prospektid, 
mida võiks välismaal tuhandete viisi laiali 
laotada ja millega võiks Eestisse turiste 
meelitada. Puuduvad väikesed käsiraa
matud, millest välisturist võiks Eestist 
pildi saada. Meil ei ole neid. Riik ei ole 
küllaldast tähelepanu sellele pööranud. 
Eraorganisatsioonid, reisibürood on meil 
aga nii kehvad, et nad ei suuda sellaseid 
broshüüre ja prospekte trükkida. Mujal 
ilmas on raudteevalitsused sellest huvita
tud, et reisijad külastaksid maad, nad trü
kivad broslhüüre, prospekte. Meie raud
teevalitsus on a(ga sellel õndsal arvamisel, 
et sõidud on iraudtee jaoks, aga mitte 
raudtee sõitude jaoks. Küll'ap reisijad nii
kuinii, tulevad. Kõigepealt peaks riigivõim 
selle eest hoolt kandma, et oleks levitada 
eriti just nende maade keeltes, kust võib 
oodata turiste, väikesi broshüüre ja pros
pekte. 

Kui tulevad külalised Tallinna, on meil 
siis meile midagi kätte anda, mis neile 
Tallinnas liikumist hõlbustaks? Härra Paju 
on trükkinud raamatukese, mis maksab 1 
kroon, ja mis sisaldab eneses mõnesugu
seid teateid ja aadresse. Kuid see turist, 
kes tuleb Tallinna ainult mõneks tunniks, 
sellele oleks tarvis kätte anda midagi liht
samat. Tal ei oile tarvilikud ämmaeman
date ja notarite aadressid, vaid ta vajab 
lühikest, paari leheküljelist praktilist üle
vaadet ühes kokkuvõetud linnaplaaniga, 
vajab lühikesi andmeid selle kohta, mida 
ja kuidas kõige tähtsamat ja paremat Tal
linnas näha. Sellaseid lühikesi prospekte 
jagatakse mujal hinnata. Meil kolavad 
reisijad mööda linna^ otsekui pimesi. Meie 
turistide büroo on ka enese niisugusesse 
õnnetusse kohta elama asetanud, kust teda 
on raske katte leida. 

Edasi, väliskülaline põrkab juba piiri-
peal kokku vormaliteetidega, millised meil 

tihtipeale suuremad on, kui teistes riiki
des. Meie politseiametnikud ja tolliamet
nikud on sellel imelikul arvamisel, et turist 
küllalt usaldusevääriliine inimene ei ole. 
On tarvis iisegi tema palitutaskud läbi vaa
data. Olen näinud piinlikku pilti, kus aja
kirjaniku palitutaskut kohati. 

Meie teame, kuidas kord, näi tekis, terve 
laeva täis soomlasi-turiste poolalasti ran
nale tõsteti. Niisugused nähtused peaksid 
kaduma, et väliskülaline meelsamini Ees
tisse tuleks ja kui tuleb, et ta mõrudalt 
ei lahkuks. 

Väliskülalised satuvad Tallinnas tihti 
sellaste juhtide katte, kes seletavad, et 
see, mis eestlased Tallinnas teinud, on 
väheväärtus-lik või lausa, barbaarsus, mis 
on väärtuslikku ja kaunist Tallinnas, see 
om varemalt tehtud. 

Küsime, mis on teinud riigivõim, et 
väliskülaliste vastuvõtt sellekohaste juh
tide poolt oleks parem, ja et väliskülaline 
õiget informatsiooni saaks. (Aruandja L. 
J o h a n s o n : Restoranis annab oober 
juhatusi.) Öeldakse, et restoranis annab 
oober juhatusi. Tihtipeale om juhiks vähe
teadlik autojuht. Kuiid on ka juhtumusi, 
kus külalised satuvad riigivastaste j u h 
tide" kätte. 

Edasi puuduvad ringsõidu võimalused 
Tallinnas, nagu nad Lääme-Euroopa riiki
des! igal pool olemas. Keegi ei ole sellele 
mõelnud. 

Kõige kurvem lugu algab aga siis, kui 
turist peab jääma ööseks Tallinna. Härra 
sise- ja kohtuminister ütles, meie ei või 
öelda oma külalistele, et võtke leivakott 
kaasa; esimeseks suvistepühaks, kuid meie 
ei või ka öelda külalistele, kes1 Tallinnasse 
tulevad, et võtke kaasa voodi. 

Härra sise- ja kohtuminister on selle eest 
hoolt kandnud, et väliskülalised saaksid 
süüa suviste esimesel ip ütial, lubades isegi 
rikkuda seadust, tähendab seaduse rikkun 
mi se eest ei; lubata võtta vastutusele, mis 
on ennekuulmatu. Selles asjas võtab ehk 
söma mõni teine meie rühma liige. Mina 
tahan tähendada, ainult, et kuna nii väga. 
lubades isegi rikkuda seadust, hoolt kanti 
reisija mõnesuguste elundite etest, mõeldi 
vähe sellele, et külalistel oleksid olnud öö-
korterid. Käisin kuskil koolimajas ja nä
gin, kuidas mõnikümmend soomlast magas 
lausa paljal põrandal, ei antud neile kotti 
alla ega tekki peale. See ei ole ainukene 
juhus. Tallinnas tuleb niisuguseid asju 
tihti ette. (M. J u h k a m , töer: Kujutage 
ette, et veel tühja kõhuga.) Üksikud koo^ 
iid, eriti Raua tänava algkool,, on omal 
algatusel valmistanud õlekotte. Kuid nad 
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on ajajooksul mustaks' läinud, nii et piin
lik on neile peale hefta. Õieti on neid 
mustaks värvinud õli, pillega põrandaid 
määritakse, sest, 'tõelikult ei ole ,nad nii 
mustad, kui välja näevad. Igatahes on 
väljanägemine must. Nendesse on õlgi 
panduid,, kuid õled on puruks hõõrdunud, 
kotid on jäänud õhukeseks, neist tuleb 
tolmu välja. Kotid on, desinfitiseerimata. 
Läinud aastal oleva't werd pestud. Kuid 
koolivallitsu/sel ei olevat tarvilikke summa
sid selleks, et suuremaid kulusid teha ma
ga m isa se me te kordaseadmiseks. Võetakse 
vastu üks ekskursioon teise järele, nende 
hulgas ka ,palju õpilasi, kuid keegi ei 
mõtle sellele, et (neid kotte täiita uute õlge
dega ja tarvilikult puhastada. 

Ei.dkUhneni ja Berliini vahet käib rong, 
mida minu. teada igakord desinfitseeri-
takse. Nii piinlikult hoolitseb Saksa va
litsus puhtuse eest. 

Kui neil kottidel magatakse suvel, siis 
tutvunetakse ka igasuguste putukatega. 

Niiviisi võetakse vastu meil välisküla-
liši ja arvatakse, et kõik on korras, kui 
aga ainult esimesel suvistepühal söögima
jad ja, .restoranid avatud oleksid. Sellest 
ei hoolita, et seega võetakse meie res-
toiraniteenijatelt kõigeparem suve puhke
päev. See oleks nagu üks õige väikese 
tähtsusega asi; peaasi aga, et turistid 
saaksid süüa,, aga veel (enam, mõne ring
konna seisukohalt, et turistidel ka juua 
oleks, igaüks teab, mida juua. 

Kui nii .kitsalt turistide vastuvõtmisele 
vaadatakse, siis <on see küll suur vaesuse
tunnistus. Kergel kael ollakse valmis võtma 
õigusi restoranide teenijatelt, kuid vähe 
mõeldakse sellele, mida ,tingimata tarvis 
oleks teha, et välisturistid siia tulles ei 
satuks halbadesse kätesse ja öösel paljale 
põrandale. (R. P e n n o , as: Need ,on va
nad asjad.) Turismi toetamine tuleb ra
jada õjgele alusele. 

Hiljuti andis „Berliner ; Tageblatt" 
Shveitai kohta eriväljaande, mille ülesan
deiks oli Shveitsi propageerida Saksamaa 
turistidele. Esimesena võttis selles eriväl-
jaandes sõna Shveitsi riigi president. Mil
lest ta seal rääkis? Millega arvas tema 
tarvilikuks Shveitsi erilist väärtust alla 
kriipsutada? Esimese asjaoluna rõhutas 
ta seda, et Shveits on demokraatlik riik. 
Ta irõhutas seda, et Shveits oskab lugu 
pidada vabadusest, vabaduse eest võitle
jatest, et Shveitsi' kasvatus on demokraat
lik. Seda pidas tarvilikuks rõhutada 
Shveitsi, riigi president, paremat, mida 
omast maast öelda. 

Mida võiksime meie öelda välisturisti

dele? Silmas pidades neid esinemisi, mis 
siin olid eelmisel korral, võiksime öelda, et 
meie, riigitegelased, oleme head kelnerid, 
meie hoolime vähe oma teenijate vabadu
sest, oma kodanikkude õigustest, oleme 
vaid head kelnerid. ( V a h e l h ü ü e . ) Olen 
ka välismaal reisinud ja pidanud leppima 
sellega, et teatud päevadel on poed ja res
toranid kinni. (Kohtu- ja siseminister A. 
A n d e r k o p p : Kus. see on?) See oli 
Saksamaal. (Kohtu- ja siseminister A. 
A n d e r k o p p : Saksamaal on pühapäe
val kõik lahti.) Kuid mitte igal suurpü
ha,!. Esimesel pilgul paistis see tülikas 
olema. Kuid pidin tunnustama, et iga 
riik ja rahvas peab ka oma kodanikkude 
õigusi tunnustama, peab oskama puhku
sest lugu pidada. 

Tahaksin veel kord alla kriipsutada 
seda, et kui nii talitame, nagu Shveitsi 
riigi presiident, kui näitame, et oleme de
mokraatlik rahvas, kes oskab kodanikkude 
õigustest lugu pidada, kellel on eneseväär
tuse tunne, kes ei asetu kelneri seisukohta, 
kui teisel teel püüame saavutada, et turis
tid olekski rahuldatud, siis on see palju 
õigem tee. 

J. K 1 e s m e n t (sitp): Austatud Riigi
kogu liikmed! Selle seaduseelnõu aruta
misel, oleme asetatud olukorda, mis palju 
omapärasem, (kui ühegi teise seäduse ju Ur
res oimud. Praegu on seaduse II luge
mine, kuid (härra Kohtu- ja siseminister 
on tegelikult juba asunud selle seaduse 
täitmisele. Härra Kohtu- ja siseminister 
on andnud nelipühi, laupäeval ettekirju
tuse temale alluvatele politseiprefektidele, 
et nad ei teeks .protokolle, kui nelipühi 
esimesel pühal söögimajad ja võõrastema
jad, kus kaubeldakse söögiainetega, ava
tud on. Maksva seaduse järgi ei või need 
asutused avatud olla esimesel suwistepü
hal. Seda, e't nad siis avatud võiksid 
olla, taotleb praegu, arutuse\olev seadus
eelnõu. Kuigi meie praegu alles seaduse 
II lugemisel oleme, on siiski selle seadus
eelnõu kui vastuvõetud seaduse täitmisele 
asutud ja ette kirjutatud politseile, toi
mida seadusevastaselt 

Mulle tuleb selle Kohtu- ja siseministri 
sammu juures meelde teine juht, kus mi
nister seadusevastaselt talitanud, või vähe
malt, kus Eesti parlament leidis, et minis
ter seadusevastaselt talitanud. Härra Tee-
mandl valitsuse päevil leidis Riigikogu, et 
tolleaegne siseministri kohustetäitja härra 
kindral Soots on tõlgitsenud maavolikogu 
valimise seäduse ühte paragrahvi sarna
selt, et tõlgitsemine seadusega kokkukõlas 
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ei/ olnud. Sel korral võijS vaielda, kas mi
nistril oli õigus iseda tõlgitsemist anda 
või mitte, sest tolleaegse siseministri ko
hustetäitja ots us oli ainult seaduse inter
preteerimise küsimuses. Tema interpre
teeris seadust nii, ja leidis antud seletuse 
võimalikuks. Eesti parlament aga alsus 
selles küsimuses .teisele seisukohale, ja 
f aga järg oli see, et tolleaegne ministri 
kohustetäitja piidi, ametist la,hkuma, ja 
ühes temaga ka terve valitsus lahkus. 
Kuidas on olukord praegu? Praegu on 
andnud Kohtu- ja siseminister käsu toi
mida lausa seadusevastaselt. Lugupeetud 
härra, Anderkopp ei ole ju üksinda sise
minister, vaid tema on ka kohtuminister, 
kelle käes kindral-prokuröri ülesanded. Ta 
on võimukandja, kelle peale on pandud 
eriline hoolitsemine seadusliku korra ja 
seaduste täitmise eest. Ometigi leidis 
Kohtu- ja siseminister võimalikuks ette
kirjutuse anda, maksvat seadust mitte 
täita. Siin võidakse ju vastu vaielda, et 
kõnealloleva küsimuse ulatus endast kül
lalt suur ei ole, võib öelda, et see väike 
asi on, kas kauplused suviste esimesel 
pühal avatud või ei. Kuid arvan, olgu 
asi suur või väike, aga kui parlamendi 
poolt usaldatud valitsuse liige käsu annab 
maksvaid seadusi mitte omaks võtta, et ta 
maksvatest seadustest käsib mööda hiili
da, käsib teisiti toimida,, kui seadus nõuab, 
siis see talituseviis õi,ge ei ole, olgu asja 
sisuline ulatus nii suur kui tahes. See 
on üks niisugustest sammudest, mis õigus
likku tunnet riivab ja riivama peab, mis 
õiguslikule korrale kuidagi auks olla ei 
Saa. 

Kohtu)- ja siseministril oli! küllalt või
malusi selleks, kui ta leidis, et praegu 
arutusel oleva seäduse vastuvõtmine tar
vilik enne nelipühi, nõuda parlamendilt 
seadus vastu võtta vist nelipühieelsel koos
olekul kolmel lugemisel. Seda on küllalt 
praktiseeritud. Ka seaduse väljakuuluta
mine ei oleks teinud takistusi. Põhisea
duse § 54. ei nõua, et kõik seadused, pea
vad Riigi Teatajas välja kuulutatavad 
olema, vaid on võimalik ka teistsugune 
kord. 

Kui oleks tahetud see seadus maksma 
panna selleks, et seda nelipühil teostada 
võidakse, si is oleks võinud parlament seda 
teha. Eesti parlament ei teinud seda mitte, 
ja seaduseks ei' ole see ettepanek mitte 
saanud. Nüüd on seaduseelnõule, mida 
parlament I lugemisel vastu võtnud, mille 
kohta keegi II ja III lugemise puhuks ei 
või midagi ette öelda, on antud juba ette 
seaduse jõud. Seaduseelnõu põhjal annab 

minister, kes on Kohtu- ja siseminister — 
ki,ndral-prokurör — oma alluvatele amet
nikkudele kasu, maksvat seadust mitte 
täita. Minu arusaamise' järgi ei ole see 
meie põhiseadus ega kokkukõlas. Põhi
seadus ütleb, et Eesti riigis ei või1 riigi
võimu teostada teisiti, kui maksvate sea
duste alusel. Kõneallolev talituseviis loob 
säärase korra, mille kohta parlament kui
dagi vaikida ei võiks. • Meie peame sea
dustega kindlaksmääratud korda austa
ma, kuigi seadused võivad olla vahel hal
vad. Me peame täpselt pidama kinni va
nast põhimõttest: olgugi; seadus halb, ta 
on 'ikkagi seadus. Seda ei ole praegusel 
korral tehtud. See on väga halb, et siin 
on talitatud teisiti, on kästud ametnikke 
asuda seäduse rikkumisele. Seda pidasin 
tarvilikuks Riigikogu kõnetoolilt kinni 
naelutada. 

Kohtu- ja siseminister A. A n d e r 
k o p p : Austatud Riigikogu liikmed! Üks 
lugupeetud eelkõnelejatest, rkl. Oinas, tä-
heudas eelmisel Riigikogu koosolekul,, et 
oleks hea, kui Riigikogu kõnetooli tasa
pind kõrgem oleks1. Ma oleksin täna näi
nud, et rkl. Oinas enesele seda täna meelde 
oleks tuletanud, kui ta tulu ja ütles, el: 
valitsus tahab kõik kauplused lahti teha. 
( P a h e m a l t p o o l t : Ei ole õige!) 
Öeldi, et; valitsuse poolt mitte ainult süüa 
ei taheta anda, vaid tahetakse ka juua 
anda. Juhiti tähelepanu sellele, «et valit
sus tahab kõrtsid lahti teha. See ei ole 
õiiige. Ma deklareerisin selgesti, et kau
belda võivad aimult need ettevõtted, mis 
sööki annavad, kusjuures alkoholi müügi 
keeld esimesel nelipühal maksma jääb. 
Mils õigusega tulete Teie ütlema, et valit
sus tahab ka alkoholi anda? Kas see on 
see moraalne tasapind, millest Teie rää
gite? (V a h .e 1 h ü ü e pahemalt poolt.) 
Teie ütlesite täna otsekohe, et valitsus 
tahab juua anda. Tegelikult, juuakse aga 
,põrainda all selletagi, ega seda ei taha 
Teie ometi valitsuse kraesse panna? 

Nüüd tänan puudutada teist asja, ni
melt nagu oleks valitsusel ükskõik see 
küsimusi, kuidas turiste vastu võetakse. 
Valitsusele ei ole see sugugi ükskõik, aga 
kui Tallinnas kuskil koolimajas on halvad 
magamiskotid, mida ei ole puhastatud, 
Siis, austatud Riigikogu liikmed, ei saa Va
bariigi Valitsus Tallinna linna majja min
na — sest see maja kuulub linnale .— 
kotte puhastama. Kui Tallinna linnavalit
sus näeb, e t asi halb, siis on ta kohus 
seda parandada. Pean ütlema, härra Oi
mas, et need tegelased, kes on Tallinna 
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linnavalitsuses, ei ole mulle sugugi lähe
mal ikui Teile. Mis õigusega lähen ma 
etteheiteid tegema Tallinna linnavalitsu
sele? ( V a h e l h ü ü e pahemalt poolt.) 
Jah, aga miks siis valitsusele tullakse ette 
heitma, et ta ei vaata järele, kuidas asi on. 

Mis puutub viimsesse (küsimusse, et 
Kohtu- ja siseminister olevat teinud hirmsa 
asja, olevat teinud (korralduse omale allu-
väile ametnikele, et seadusevastaselt tali— 
tataks ja protokolle ei tehtaks, kui esi
mesel nelipühal sööki antakse, siis pean 
ütlema, härra Klesment, see on täiesti 
lahtistest ustest sissetungimine. Senini ei 
ole ükslki valitsus nõudnud täpselt sel alal 
seaduse täitmist, sest' et elu seda ei luba. 
Seaduses on öeldud selge sõnaga, et esi
mesel nelipühal on kauplemine keelatud, 
aga 'kui teie tahate ikuskilt pudel limo
naadi või karp paberosse, (kas seda siis 
ei saa! Tallinna ümbruskonna metsad on 
täis roheliseskäijaid, nendele müüakse 
ometi. Kas Teie Tallinna võõrastemajas 
elades ei ole seal süüa saanud? (J. K 1 e s-
m e n t, stp: Ei saa, ei müüda!) Siis ei 
oska Teie midagi näha. 

Mida ma eriliselt katki olen teinud, 
sellest ei saa ma aru. Eelnõu esimesel 
lugemisel ütlesin juba, et kui Riigikogu 
põhimõttelikult valitsuse kava pooldab, siis 
ministeerium esimesel pühal ka vastavad 
sammud astub, selle vastu ei vaielnud 
keegi siis. Kui Riigikogu peaks leidma, 
et olen tõesti nii suurt kurja ja halba tei
nud, siis teen sellest järelduse. Ma ei ole 
tahtnud muud, ikui seda, et inimesed, kes 
elavad võõirastemajades ja sinna tulevad, 
saaksid esimesel pühal süüa. Kui Riigikogu 
leiab, et see kord lõpmata halb on, siis 
teen järelduse heameelega, kui Riigikogu 
seda ütleb, ja lähen ära. Aga siis tuleb 
võibolla teine, kes ütleb, et vast ka teisel 
pühal peavad inimesed nälgima. 

Härra Oinas tähendas, et Saksamaal 
ei saa ka pühapäeval süüa. Mina olen 
seal käinud ja ei ole • kunagi nälga kanna
tanud, olen isegi sadamalinnast pühapäe
vad saapad ostnud. 

Tänavu oli esimesel nelipühi pühal 
hulk soomlasi siin, ja mis peab valitsus 
tegema? Valitsus ei või ometi öelda, et, 
olge head, käige mööda linna, aga süüa 
ei saa, 

Kui mina olen käinud selle korra järgi, 
mis enne on maksev »olnud, siis ei ole 
põhjust minule eite heita, et mina halvem 
olen kui teised. 

B. E i 1 m a n (stp): Juba eelkõnelejad 
juhtisid tähelepanu nendele asjaoludele, 

mis esimesel suvistepühal aset leidsid, ni
melt et seadusevastaselt olid asutused 
avatud ja ei ole kuulda, et nende asutuste 
peäle oleks protokolle tehtud. Sellest 
peab loomulikult järeldama, et need asu
tused olid avatud härra Kohtu- ja sise-
ministrii teades. Härra Kohtu- ja sisemi
nister ütleb, et temal ega valitsusel ei ole 
mõttessegi tulnud anda õigusi avada res
torane, kus oleks alkoholiliste jookide 
müük lubatud. (Kohtu- ja siseminister A. 
A n di e r k o p p : Mitte laiemalt kui mine
val aastal.) Aga imelikul kombe! oli lu
geda järgmise päeva „Päevialehes", kus 
oli kirjutatud võrdlemisi suure pealkirja 
all: Söögimajja mindi kainelt tuldi välja 
joobnult. (K. P ä t s , põl: Metsa mindi 
ka kainelt, tagasi tuldi joobnult.) 

Meie poolt on tähelepanu juhitud sel
lele, et kui antakse luba restoranidele, 
kaubelda esimesel pühal ainult söögi, val
mistamise ja müügi' alal., siis ei ole kaht-
lusit, et seal hakatakse ka salaja viina 
müüma. Selle vastu vaieldi siis ja öeldi, 
et seda olema ei saa, aga nüüd ometi 
^Päevaleht", see pole sotsialistlik leht, 
vaid kodanlik, ja õige parempoolne leht, 
siiski tõi selle ära, et vaadake, hoolimata 
sellest, et ei peaks mitte seal viina joo
dama, om siiski viina joodud. 

Imelikul kombel, ma rõhutan veel kord, 
imelikul kombel nende asutuste peale, kus 
alkoholi müüdi, ei ole protokolle tehtud. 
Härra Kohtu- ja siseminister, see käib vis
tisti Teie organite järelevalve alla, ja ma 
arvan, kui Teie andsite oma korralduse, 
et turistidele võib sööki müüa, aga et selle 
juures ei ole mõeldud, et alkoholilisi jooke 
müüakse, siis vististi oleksite Teie pida
nud sellest huvitatud olema, kas on alko
holilisi jooke müüdud või mitte. ' Ei ole 
aga kuulda olnud, et oleks protokolle 
tehtud. (Kohtu- ja siseminister A. An
d e r k o p p : On tehtud.) Mul ei ole 
kahjuks mitte võimalik olnud härra Kohtu
ja siseministri poolt tehtud uue redakt
siooniga täpsemalt tutvuneda, kuid nhV 
palju, kui seda võisin kuulata, kui härra 
minister seda ette luges, siis tundub küll, 
et ka sellega olukorda ei lahendata, vaid 
iseenesest see redaktsiooni, vähemalt minu 
arvamise järgi, jätab väga palju hiireau
kusid järele. (Kohtu- ja siseminister A. 
A n d e r k o p p : M/issuguseid auke?) Ma 
ütlen, ma ei saanud kahjuks sellega põh
jalikult tutivuneda ja sellepärast ei saa ma 
pikemalt rääkida. (K. P ä t s , põl: Ei saa 
mlidagi rääkida, aga räägite siiski.) Ma 
ütlen, et mulle jäi niisugune mulje, et seal 
on hiireaukusiid järele jäänud, mille kaudu 
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on võimalik nii ja .teisiti seda seadust tõl
gitseda. Siin peaks päris kindlasti ja 
konkreetselt ära öeldaina, mida tahetakse 
selle seadusega katte saada, ja mitte jät
ma võimalusi nii ehlk teisiti seadust sele
tada. 

Edasi1 tähendas härra Kohtu- ja sisemi
nister riki. Johanson'i poolt tehtud ettepa
neku kohta, ;et see on, vastu võtmatu, et 
teenijad, kes suvistepühade ajal on kohus
tatud teenistusse ilmuma ja senini om saa
nud puhkust, nüüd hakkavad saama min
gisugust lisatasu. , (Kohtu- ja siseminister 
A. A n d e r k o p p: Tasu vastu ei olle 
midagi, aga see ei mahu siia seadusesse.) 
Võibolla on Teie arvamine õige, et see ei 
mahu sellesse seadusesse, kuid öelge, mis^ 
pärast võtate asja nii ühekülgselt, mispä
rast asute seaduse muutmisele selles osas, 
miis annab võimaluse turistidele einetada, 
ja mispärast ei võta teie teisi küsimusi 
utes. Oleks võimalik olnud paralleelselt ka 
teisi: küsimust üles võtta. (Kohtu- ja sise
minister A. A n d e r k o p p : Ei saa!) Äride, 
kontorite ja kaubanduslikkude ettevõtete 
kohta om meil maksev Vene seadus ja on 
võimalik praegusesse seadusesse viia vas
tav parandus, mille järgi teenijate seisu-
kord oleks kindlustatud. Praegu on teeni
jad kohustatud ilmuma teenistusse, aga ei 
ole kindlustatud, et neile selle eest tasu
takse. Minu arvamise järgi, kui härra mi
nister ütleb, et lisatasu ei mahu seadusesse, 
siis on võimalik seda vast teiste päeva
dega kompenseerida. Seadusesse peaks 
tähendatama, et kui suvistepühadel ei anta 
teenijaile puhkust, siis võib selleks üks 
teine püha määrata, millega võiks kaota
tud puhkepäeva katta. (O. K a s k , töer: 
See on olemas juba praegu igas asutuses.) 
Härra Kask, see on olemas, aga mitte kõi
gis asutusis. Restoranides on, söögimaja
des aga ei olle. Seaduse muudatus käib 
söögimajade kohta, aga seal ei ole vahe
tust, ja inimesed tulevad hommikul ja on 
kuni söögimaja kinnipanekuni. Seega võe
takse teenijailt see puhkepäev täitsa ära. 

Ootasin huviga riki. härra VilmsT esine
mist. Härra Vilms oli komisjonis väga ra
dikaalne. Kahjuks ta ei ole praegu saalis. 
Komisjonis kõneles ta seaduse vastu, et see 
olevat ebamäärane ja isegi redigeeris ühe 
paranduse, mille järgi valitsuse poolt esi
tatud tekst ära muudeti. Härra Viimsi pa
randuse järgi oleks antud omavalitsustele 
õigusi, määruse korras lubada ühel või teisel 
tarvilikul juhul neid asutusi avada. Härra 
Vilms rääkis sellest, et pühapäevadel ja ka 
puhkepäevadel on igasugused ärilised ja 
kaubanduslikud ettevõtted suletud ja ainult 

erakorralistel juhtumistel omavalitsustele 
on antud õigus erandit teha. Täna aga ei 
ole kuulda olnud, et härra dr. Vilms tarvi
likuks oleks pidanud oma ettepanekut ka 
Riigikogu ees korrata. Võibolla üldse see 
nii äärmine radikalismus on ainult kitsama 
ringi jaoks määratud, seda levitatakse vast 
ainult komisjoni kinniste uste taga ja siin 
kardetakse sellest rääkida. Arvan siiski, 
et Riigikogu liikmel peaks niipalju koda
niku julgust olema, et tulla ja laiema kogu 
ees Ika sellest kõnelda. (Riigivanem U. 
S t r a n d ' m a n : Mis ajast saadik Teil on 
õigus teistele moraali lugeda.) Võibolla 
härra dr. Vilms'il hakkas piinlik, ja selle
pärast ta üldse lahkus saalist. Härra Rii
givanem ütleb, mis ajast peale hakkan mina 
teistele moraali lugema, siis arvan, et mõ
nikord kulub ka moraalilugemine härra 
Riigivanemale ära. Sest istudes rkl. Voi
man'! kõrval, kui kõneles rkl. Klesment, 
tähendas rkl. Voiman, „mis tähendavad sel
lele valitsusele üldse seadused", selle peale 
küsis härra Riigivanem rkl. Voimanalt: 
,„mis teate Teie seadusest?" Arvan, et härra 
Riigivanem peaks niivõrt kõrgel seisma, et 
ta Riigikogu liikmele niisugust küsimust ei 
esitaks, kuigi võibolla Riigikogu liige ei 
ole jurist. Selles mõttes arvan, et mul on 
täieline õigus tuletada härra Riigivanemale 
meelde seda moraali, sest Riigikogu liik
med on valitud rahva poolt, ja rahvas usal
dab neid, ja seepärast ei o(le kohane tulla 
küsima ühe või teise härra käest, kas tema 
seadust tunneb või mitte. (Kaitseminister 
O. K ö s t e r : Teie otsite pikka juttu,!) 
Mina ei otsi' pikka juttu, vaid see äratas 
kahtlemata imestust. 

Peäle selle komisjonis esines ka krist
liku rahvaerakonna esindaja Järve oma pa-
randuse-ettepanekuga, Mina ootasin, et 
härra Järve võtab sõna ja kui kristliku rah
vaerakonna esindaja juhib Riigikogu tähe
lepanu sellele, et puhkepäevadel peaksid 
olema igasugused ärilised ja kaubandusli
kud ettevõtted, vaatamata nende iseloomule, 
suletud. Komisjonis härra Järve tegi ka 
vastava ettepaneku ja see oli väga tervita
tav. Vana seaduse järgi oli võimalik kau
belda harilikkudel pühapäevadel, aga härra 
Järve' ettepanek läks kaugemale ja piiras 
ka harilikkude pühapäevade kaubitsemise 
täielikult, tähendab, keelas igasuguse kaup
lemise. Ma ootasin, et härra Järve kordab 
ka Riigikogus seda ettepanekut, kuid kähr 
Juks härra Järve seda teinud ei ole, ja mul 
ei ole selge, kas härra Järve on loobunud 
sellest ettepanekust või mitte. 

Arvesse võttes, et valitsusel enesel on 
kerkinud kahtlus esitatud seaduse kohta, ja 
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selle tagajärjel härra Kohtu- ja siseminis
ter lesltab sootu; uue seaduse sisu. (Kohtu
ja siseminister A. A n d e r k o p p : Sisu on 
see sama!) Ei ole sama sisu, härra minis
ter, vaid sootu teine. Minu arvates ei 
maksa Riigikogu pleenumis härra ministri 
poolt esitatud üldlauselise seaduse muut
mise juures pikemalt peatuda, vaid peaks 
võimaldatama, et see igale Riigikogu liik
mele kätte antaks. Ma arvan, et härra mi
nister, kui tal tõepoolest tõsine tahtmine 
oli selle seaduse järele, oleks pidanud selle 
eest varemalt hoolitsema, et see uius re
daktsioon oleks paljundatult Riigikogu 
liikmetele kätte antud. Praegu om mulle 
jäänud niisugune mulje, et härra minister, 
eeldades Riigikogu enamuse seisukohta, et 
Riigikogu siiski seda valitsuse poolt esi
tatud seadust ei poolda selles ulatuses,, 
vaid seda 'teisiti tahab näha, seepärast ei 
söandanud oma paranduse-ettepanekut va
rem valmis kirjutada, vaid tegi seda siin 
laual eksproimtom v karjeer, nagu meil 
alati tehakse. Ma arvan, et niiviisi seadusi 
anda ei tohiks, vaid Riigikogule peaks an
tama võimalus põhjalikumalt valitsuse poolt 
esitatud paranduse-ettepanekutega tutvu-
neda ja seepärast tuleks seadus Riigikogus 
lugemiselt ära võtta ja tagasi anda komis
joni. 

J. S o o t s (põl, fakt. märk.): Rkl. 
Klesment arvas enesel õiguse olevat ära 
märkida, et mina olevat esimene minister 
olnud Eesti1 Vabariigis, kes seadust rikku
nud, mis ka Riigikogu olevat kinni naelu
tanud. (J. K l e s m e n t , stp: Seda ma ei 
ole öelnud.) Riigikogu ei ole ka seda öel
nud. Mina protesteerin selle üteluse vastu 
kahel põhjusel. Esiteks sellpärast, et kui 
alama astme kohtu otsus on muudetud kõr
gema astme kohtu poolt, siis ei ütle keegi, 
et alama astme kohus on seadust rikku
nud. Temal on teistsugune arusaamine ol
nud, tema on seadust teisiti tõlgitsenud, 
kuid mitte rikkunud. Minu kui sisemi
nistri kohustetäitja kohus oli seletust anda, 
kui küsimused üles kerkivad. Küsimused 
kerkisid üles, ja mina andsin 'seletuse, mida 
alama astme kohtud õigeks tunnistasid, 
kuid Riigikohus andis seadusele teise tõl
gitsemise. See aga ei ole sugugi seaduse 
rikkumine. 

Teisteks, minu seaduse tõlgitsemine sün
dis aastat 3 tagasi, kuid juba 1919. a. olid 
mõned juhused, kus just sotsialistid-mi-
nistrid vist küll seadust rikkusid. Ma ar
van, et neist juhustest tuleb mul rääkida 
kaitseseisukorra seaduse puhul, seepärast 
ma praegu nende juures ei peatu. 

J. K l e s m e n t (stp, fakt. märk.): 
Austatud Riigikogu liikmed! Tahaksin fak
tilise märkusena öelda, et omaaegse sise
ministri kohustetäitja kindral Soots'i tege
vust maavolikogude valimise seaduse sele
tuse asjas ei saa sisuliselt võrrelda prae
guse Kohtu- ja siseministri tegevusega. 
Tolleaegne siseministri kohustetäitja härra 
Soots interpreteeris seadust, kuid seaduse 
interpreteerimise juures võivad arvamised 

•lahkuminevad olla, seaduse interpreteeri
mine on ikkagi subjektiivse hinnangu vili. 
Selleaegse siseministri kohustetäitja arva
mine oli ühtemoodi, mille peale võis kae
vata ja kõrgem instants oma otsuse anda. 
Kuid praegune Kohtu- ja siseminister on 
kasu andnud otsekohe seadust mitte täita. 
Loomulikult ei ole need kaks asja täpselt 
võrreldavad. 

Selle juhuse tõin siin ette sellepärast, 
et tol korral, kui härra Soots'i kui sisemi
nistri kohustetäitja seaduse seletamine võeti 
kõne alla Riigikogusi, siis Riigikogu oma 
suures enamuses teravalt välja astus tolle
aegse siseministri kohustetäitja vasitu, mille 
tagajärg oli. see, et •siseministri kohuste
täitja lahkuma pidi. ( V a h e l h ü ue.) See 
on pro.tokollis olemas. 

Kordan, et sisult on praeguse Kohtu
ja siseministri tegevus palju suuremal mää
ral seaduse rikkumine. Tol korral oli tege
mist interpreteerimisega, nüüd otsekohe 
seaduse rikkumisega. 

A. O i n a s (stp): Härra Kohtu- ja 
siseminister pidas tarvilikuks mulle ette
heiteid teha, et ma olevat ülekohtuselt süü
distanud valitsust tahtmises, esimesel su-
vistepühal kõiki kauplusi avada. Pean 
kõige kategoorilisemalt kinnitama, et ma 
niisugust mõtet siinkohal avaldanud ei ole. 
Härra Kohtu- ja siseminister eksib täieli
kult. Rääkisin söögikohtade avamisest. 
(V a h e 1 h ü ü e.) Arvan, et härra Kohtu
ja siseminister peaks mind niipalju isikli
kult tundma, et võiks uskuda, et ma lausete 
peapeale pööramisi ei harrasta. (Kohtu
ja siseminister A. A n d e r k o p p : Teie 
võite mind ka niipalju uskuda, et valitsus 
viina müüa küll ei taha.) Ka siin eksite, 
härra Kohtu- ja siseminister, kui Teie nii 
aru saite, et ma arvamisel olen, et valitsus 
just tahtis teatud jooke esimesel pühal 
müüa. Ma ütlesin, et mõned ringkonnad 
seda tahavad. . Tegelikult tuleb nii välja, et 
antakse ka jooke. 

Härra Kohtu- ja siseminister lubas ene
sele tarvitada niisugust poleemilist tooni, 
mis küll heast koolist tunnustust ei anna. 
Nimelt tähendas tema, et egas valitsus sa£ 
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Raua tänava algkooli kotte pesema minna, 
miks siin üldse valitsust süüdistatakse. Lu
bage, ma tooksin analoogia. Teie tahate, 
et väliskülalistele süüa antakse. Mina võik
sin härra Kohtu- ja siseministri võtet tarvi
tades öelda, kas tahate, et valitsus ise 
peaks sööki andma. (Kohtu- ja siseminis
ter A. A n d e r k o p p : Ma saan nii aru, 
et ma Tallinna linnavalitsuse peale pean 
protokolli tegema.) Nii mina ka ei taha. 
Lubage, ma seletan, 'kuidas ma tahan. (R. 
P e n n o , as: Ega Tallinna linnavalitsusel 
ei ole keelatud kotte pesta, küll on aga res
toranidel 'keelatud süüa anda.) See on õi
gus, et ühel pool on sundus, teisel pool — 
äranägemine. Räägin sellest, mis puutub 
äranägemisse. Valitsusel ei peaks olema 
ükskõik, milline on ühel või teisel asutusel 
äranägemine. Tuues ette puudusi, mis va
litsevad väliskülaliste vastuvõtmisel, ei ol
nud mina sugugi niisugusel naiivil arva
misel, et Kohtu- ja siseministeerium just 
oma ametnikkude kaudu peaks neid asju 
korraldama. Loomulik on see, et vastavad 
organisatsioonid, mina näeksin heameelega, 
Kohtu- ja siseministeeriumi algatusel, need 
puudused kõrvaldaksid. (M. J u h k a m , 
töer: Pealinna omavalitsusele niisugust 
asja nina peale kirjutada!) Siin ei ole jutt 
üksi pealinna omavalitsusest, vaid sellest, 
et riigivõim ei peaks ükskõikne olema selle 
kohta, kuis meil väliskülalisi vastu võetak
se. Riigivõim peab valvel olema, et vastavad 
organisatsioonid ülesande kõrgusel seisak
sid. Siin võib riigivõim palju algatada, võib 
vastavad organisatsioonid kokku kutsuda, 
sellekohase kava välja töötada, kuidas 
saaks välisikülaliste vastuvõtmist paremini 
koirraldada. (K. P ä t s , põl: Härra Oinas, 
Teil on linnavolikogus ka esindajad, kas 
need ei räägiks seal sellest.) See ei ole 
mitte üksinda Tallinna volikogu küsimus, 
vaid asjas peaks ka riigivõim huvitatud 
olema, samuti kui riigivõim huvitatud on, 
et külalised süüa saaksid. Kohtu- ja sise
ministri huvi peaks kaugemale ulatuma, 
nimelt, et meil üldse väliskülalisi haka
takse paremini vastu võtma. Minul isikli
kult tuli vastu võtta üks suurem Poola eks
kursioon. Oli suur vaev neid ära paigu
tada, ühest sõjaväeosas! sain raudvoodid, 
teisest asutusest voodilinad, kolmandast 
tekid j . n. e. (Riigivanem O. S t r a n d -
m a n : Kas need olid siis kutsutud külali
sed?) Need olid huvireisijad, 'kelle heast 
vastuvõtust meie huvitatud olime. (Riigi
vanem O. S t r a n d m a n : Ei, ma mõtlen 
seda Poola ekskursiooni, keda nii suurepä
raliselt vastu võtsite.) Kui Teie arvate, et 
see väga suurepäraline oli, kui kuskilt sõ

javäeosast läks korda mõned poollagune
nud raudvoodid leida, siis kahetsen väga, 
et Teil külaliste vastuvõtust niisugune aru
saamine on. 

Rõhutan veel kord: Meie peame turismi 
'küsimust põhjalikumalt käsitama. Meie ei 
pea ka kui kelnerid taliitama, ,vaid kui riik, 
kes ka oma kodanikkude õigustest lugu 
peab. 

M. J u h k a m (töer): Härrad Riigi
kogu liikmed! Peale kõige muu arutame 
täna ka aluskottide pesemist ja muid sar
naseid asju, millega aga raiskame aega 
täiesti ilmaaegu. Koik need jutud, mida 
maha peate käesoleva seaduseelnõu juures, 
võite kõneleda mujal. Mida teie õieti sele
tate? Seda, et olete huvitatud sellest, et 
turistid meid külastaksid. Teie tegite tuge
vaid etteheiteid valitsusele ja Riigikogule, 
et räägitakse küll turismi edendamisest, 
aga teha ei püüta midagi. (A. O i n a s , 
stp: Aga ei nihku ju paigast!) No jah, 
pesemata aluskotid turiste meile igatahes 
ei meelita ja Riigikogu ei ole koht, kus 
kotte tuulutama hakata. (N a e r.) Tahate 
näha väliskülalisi, aga pakute neile pese
mata kotte. Turismi küsimus ei ole uus, 
sellest kirjutatakse ajalehtedes vähemalt 
igal kevadel. Kui asi paigast ei liigu, siis 
tuleb teha midagi, aga tühise kõnega ei 
liigutata midagi. (J. V o i m a n , stp: Juh
kam hakkab tegema.) Jah, kui kuulda -ta
hate, siis Juhkam on natuke rohkem tei
nud, kui Teie, ja seda katsun Teile ka sel
geks teha. (B. E i 1 m a n, stp: Sellest 
tuleks Teil rääkida Tallinna linnavoliko
gus.) Kohtu- ja siseminister ei saa ometi 
linnaomavalitsusele ette kirjutada, mis ta 
peab tegema, et huvireisijaile vastu tulla. 
Kui ütlete, et ei ole raha, siis ei ole see 
põhjendus. Ma saan aru, kui mõnel väi
kesel alevivalitsusel ei ole raha, aga et 
Tallinna linnavalitsusel ei ole raha kottide 
pesemiseks, sellest ei maksa rääkidagi. 

Umbes kuu aega tagasi, kui üldkomis-
jonis arutati isikutõestamise seadust, kõ
neldi seal turismi edendamisest palju asja
likumalt, kui täna siin. ( P a h e m a l t 
p o o l t : Sellepärast, et Juhkam rääkis!) 
Ei mitte sellepärast, mina ei ole endast nii 
suurel arvamisel kui Teie, Teie esinete 
alati tähtsaM ja suurelt. 

Komisjonis arutati seda asja palju ük
sikasjalikumalt, selgitati kuipalju meilt 
välismaal käiakse ja kuipalju meile välis
maalt' sõidetakse, kuipalju raha välja 
viiakse ja kuipalju siia tuuakse. Ar
van, et komisjonis palju rohkem tehti kui 
siin. Need kõned, mis täna siin kõneldi, 
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on komisjonis juba kõneldud. (A. 0 i -
n a s , stp: Kahjuks mina selles komisjonis 
ei olnud.) Siis teised rühma liikmed 
oleksid pidanud Teid informeerima. Komis
jonis leiti turismi arendamiseks ka raha. 

Lõpuks kui teie tahate kuulda — kui te 
arvate, et mina midagi ei tee — siis pean 
ütlema, et raha leidmise ettepaneku tegin 
mina ja üldlkomisjonis võeti ettepanek 
peaaegu Ühelhäälel vastu. Samuti ka Rii
gikogus. 

L. J o h a n s o n (s tp) : Härra sisemi
nister arvab, et siin ei ole koht, kus tasu-
k us im ust lahendada. Aga ühest küljest 
tehakse siin tasuküsimusega tegemist, sest 
kui võetakse üks puhkepäev ära ja tehakse 
see tööpäevaks, siis peab ju ka ütlema, mis 
neile selle vastu antakse. Ei ole ühtki teist 
seadust, kus seda parandust võiks teha. 

Siin toodi-ette Saksamaa ja teised rii
gid ja et seal on võimalik saapaid osta. 
Meil on ka võimalik saapaid osta, kuld-
uure' j . n. e. (Kohtu- ja siseminister A. 
A n d e r k o p p : Mille põhjal see on?) 
Meil on selleks teatud turg. 

Kui vaatleme, siis näeme, missugune 
vahe on välismaa äriteenijal võrreldes meie 
äriteenijaga. Meie äriteenijatel ei ole ei 
sotsiaalkindlustuse , seadlust, ei töökaitse
seadust, ja üldse need seadused, mis nende 
vahekorda peremehega korraldavad, on 
meil puudulikud, aga mujal on nad, ja 
Saksamaal on nad paremad kui paljudes 
teistes riikides, ja seepärast ei kannata see 
võrdlust välja. 

Siis edasi on kõneldud siin sellest, et 
söögimajade lahtipidamine esimesel su-
vistepühal ja teistel pühadel ei tähenda 
veel alkoholiliste jookide tarvitamist. Mina 
ütlen aga, et ta tähendab, seepärast et ei 
tarvitse silma kinni pigistada, meil on sa-
Iaalkonoili müük ja seda teostavad ka res
toranid neil aegadel, kuis avalik müük kee
latud. Ja küsime, missuguse kõllblise õi
gusega võiks minna restoranipidajatele üt
lema, et ärge rikkuse seadust. See sünnib 
ju kõik turistide kasuks, võivad nad öelda, 
härra Kohtu- ja siseminister on ise turis
tide kasuks seadust rikkunud, ja meie ar
vame, et seda tuleb eeskujuks võtta ja et 
iga restoranipidaja kõlblik kohus on selle 
järele käia ja hakata alkoholimüüki turis
tide jaoks teostama. 

On kurjaks saadud, 'kui kõneldi ka, et 
pealinna ja teistesse linnadesse tulevad 
turistid ja ei saa öösel puhata. Öelge, kas 
see puhkamine, väljamagamine ei ole tu
ristidele sama tähtis Ikui söök?! Söömisest 
kõneldakse siin, aga et nad saaksid välja 

magada, sellest ei tohi kõnelda. Öelge, 
mispärast söömine tähtsam on kui välja
magamine? Kes puhkamise eest hoolitsema 
peab? Hoolitsema peavad need, kes sel
lest huvitatud om, et turistid tuleksid. Siin 
võib Tallinna linnale etteheiteid teha, ja 
mis härra Juhkam ütles, see on õige, et 
niipalju raha peaks leitama, mina ütlen, 
mõnisada tuhat peaks selle peäle välja 
andma ja kõigepealt peaks seda turistide 
selts ja teised organisatsioonid tegema, 
aga ka linnavalitsus. Ja on sama otstarbe
kohane seda küsimust siin käsitada, kui 
söömise küsimustki, sesit uni ja söömine on 
mõlemad inimeste tarvidused, ja mõlemad 
on, mida meie turistidelt ära võtta ei 
taheta. Kui hakata järeldusi tegema, siis 
võiks selleni välja jõuda, et on tarvis res
torane avada selleks, et ei tuntaks, et ma
gamise ase puudub. 

J u h a t a j a : ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
Pealkirja poolt on 27 häält, vastu — 22 
häält. ( H ü ü d e d : Sedelitega!) Nõutakse 
sedelitega hääletamist. ( H ä ä l e t a t a k -
s e:) Poolt on 37 häält, vastu —- 24 häält, 
erapooletuid — 4, p e a l k i r i o n v a s 
t u v õ e t u d . 

* (I osa.) 

Aruandja L. J o h a n s o n : Sotsiaalko
misjoni ettepanek on: paragrahv tagasi lü
kata, see tähendab, jätta senine seisukord, 
kus esimesel suvistepühal, nagu iteistelgi 
pühapäevadel ja pühadelgi, oleks rahu ka 
äri-, kontori-, kaupluste j . n. e. teenijad. 

J u h a t a j a : Rkl. Johansonilt on ette
panek, 

võtta § 5 järgmiselt: § 5. Kauple
mine ja teenijate sellega seotud töö 
om keelatud nädala pühapäevadel 
ning riiklikel pühadel ja puhkepäe
vadel, mis loetletud pühade ja puh
kepäevade seaduses (RT 155/156 
— 1922. a. sead. nr. 93). 

Kui seda ettepanekut ei peaks vastu 
võetama, siis teeb rkl. Johanson täiendava 
ettepaneku, 

võtta § 5. juurde uus lõige: 
Töö eest, mis teenijad 1. suviste

pühal ning teistel pühadel ja püha
päevadel teevad, maksetakse neile 
harilikule päevapalgale lisatasu 100 
protsendi suuruses. 

Päevapalga väljaarvamisel jaga
takse kuupalk, ühes arvatud ka na
tuuras saadud kuupalk (toit, kor
ter j . n. e.) 25 päevale. 

Natuuras isiaadud palga väärtuse 
määrab kindlaks kohalik linna-, 
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alevi- või vallavalitsus, aluseks võt
tes tegelikke lkeskmisi hindlu. 

§ 51. Teenijatele maksetakse töö 
eest, mis nad üle 8 tunni ööpäeva 
jooksul teevad, lisatasu 50 protsendi 
suuruses harilikust päevapalgast. 

§ 52. Teenijad saavad suvepuh
kust aja kestel 1. maist kuni 1. sep
tembrini,: 

6-kuulise teenistuse järele — 
vähemalt 1 nädal; 

üle 6-kuulise kuni 1-aastase tee
nistuse järele — vähemalt 2 nä
dalat; 

üle 1-aastase teenistuse järele — 
vähemalt 3 nädalat. 

Kohtu- ja siseministri poolt on tehtud 
ettepanek, seaduseelnõu tekstiks võtta 
järgmine redaktsioon: 

Kaubandusasutuste, ladude ja 
kontorite teenijate normaalpuhkeaja 
kindlüstamiise seaduse (VSKK ,1907 
nr. 150, art. 1150) § 5 täiendatakse 
järgmise uue, teise lõikega: 

Eelmises lõikes ettenähtud keeld 
ei ole maksev nelipühi esimesel 
pünal Trahteriäri seäduse (VSK 
XII k. 2. j.) § 5 esimeses ja teises 
osas, § 6 ja § 7 ,pp. 1—2 loetletud 
äride kohta. 

Aruandja L. J o h a n s o n (lõpusõna): 
I osa kohta on esitatud Vabariigi Valitsuse 
poolt täiesti uus redaktsioon, mida ei ole 
komisjonis arutatud. Peale selle tehti ko
misjonis veel terve rida teisi ettepanekuid. 
Siin on praegu tehtud I osa kohta teine 
muudatus-ettepanek, seepärast kodukorra 
§ 52. põhjal nõuan paranduste sotsiaalko
misjoni andmist. Ei ole ka ette näha, et 
meil tänavu veel suvistepühad tuleksid. 

J u h a t a j a : Kuna aruandja nõuajb 
paranduste komisjoni andmist, siis läheB 
seaduseelnõu I osa ühes parandustega ko
misjoni. 

Vaheaeg kl. 19.01 min.— kl. 19.21 min. 

Koosolekut juhatab teine abiesimees 
R. Penno. 

Sekretäri kohal sekretär A. Schulbach. 

L. J o h a n s o n (stp, kohalt): Teen 
ettepaneku, 

koosolek lõpetada. 

M. L a a r m a n (põl): Mina vaidlen 
härra Johanson'i ettepaneku vastu. Meil 
on harilik kord ikka säärane, et meie vähe
malt kella 9-ni tööd teeme. Aga Riigikogu 

raatus ei näita veel niipalju. Kell ei ole 
isegi 1^8-gi, selle järgi peaksime veel töö
tama vähemalt 11/2 tundi, (Hariduse- ja 
sotsiaalminister J. H ü n e r s o n : Ehk pal
ka mahla.) see teeks välja umbes 96 
min., ja seepärast minu arvates ei ole 
praegu sünnis tööd lõpetada. Selles mõt
tes vaidlen härra Johanson'i ettepaneku 
vastu. 

L. J o h a n s o n (stp, kohalt): Ma võ
tan oma ettepaneku tagasi. 

J u h a t a j a : Rkl. Johanson on loobu
nud oma ettepanekust. 

11. üüriseaduse kaotamise seadus — 
I lugemisel. 

Üldkomisjoni aruandja M". P ü n g. 

O. G u s t a v s o n (stp): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Mõmeltpoolt on lihtsa
meelselt imestatud, miks Vabariigi Valit
sus nõnda kergel kael on andnud oma õn
nistuse sama pika nimega kui pisikese 
„eraomanduse pooldajate rühma" üürisea
duse kaotamise eelnõule. Öeldakse, need 
pungad, lilled ja maasikad ei kuulu ju vor-
milikult koalitsiooni puketti ega ole seepä
rast valitsusele sugugi obligatoorne rahul
dada selle väikese rühmakese suurt ape-
tiiti, nagu ta seda on sunnitud tege
ma teiste kodanlikkude rühmade suh
tes, kellest oleneb kpalitsiooui saatus. 
On arusaadav, kui turgutatakse koon
dust ja tehakse tööstusetolle tööerakon
nale ja vilja ning ra!svatolle kogudele. 
Ei ole teist teed hoida koos kabinetti, mis 
nii tugev, et ta vägisi kipub katkema. Sel
les hädas on paratamatu, kui tekkivaid 
pragusid määritakse pirukatükkidega .— 
igale vastavalt ta maitsele ja isurohkusele. 
Aga 3-lükmeline eraomandust pooldajate 
rühmake — sellega ei seisa ega selleta 
lange Strandmann kabineti 

J u h a t a j a : Rkl. Gustavson, meie ei 
tohi kodukorras nimetatud rühmi rühma
kesteks nimetada. 

O. G u s t a v s o n (stp): Meie ei tohi 
panna pahaks, kui lihtsameelne kodanik 
arutleb nõuda pealiskaudselt. Talt ei või 
ju nõuda, et ta vaataks asja juureni, nagu 
omalajal» õpetas õnnis Kosjma Prutkov. 
Ta näeb seda, mis silma ees, ega ulatu 
vaatama selleni, mis südames. Aga silma 
ees on meil viimaste kuude kestes seisnud 
pilt, mis lihtsamast lihtsam: istuvad valit
sevad rühmad koalitsiooni laua taga ja pu-
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selevad isekeskis, et kes saab ja mis ta 
saab ning kuipalju ta saab. Ja kui siis mõ
nele rühimale on naeratanud suurem või 
väikesem õnn, siis istub asjaomane minis
ter sealsamas maha ja lööb põlveotsas — 
või kui ta ise ses suhtes juhtub olema kir
jaoskamatu, siis laseb ta selle töö soori
tada oma agaral, abil,. . . 

J u h a t a j a : Rkl. Gustavson, leian 
Teie väljenduse ministrite kohta haavava 
olevat ja teen Teile märkuse. 

O. G u s t a v s o n (stp): lööb valmis 
vastava eelnõu ja see esitatakse kiires kor
ras Riigikogule, kartes, et mõni teine rühm 
ehk näppab vahepeal selle suutäie ära. Mis 
ime siis, kui kodanik, kes nädalate kaupa 
seda tüütuseni leierdatud pilti valitsuse 
ekraanil peab nägema, lihtsalt ei suuda saa
da aru lugupeetud Strandmann valitsuse loo -
mingu muudest motiividest ning kui ta sei
sab nõutult üüriseaduse rüüstamisrünnaku 
ees, mis sai alguse väljaspool koalitsiooni 
seisvalt väikeselt rühmalt, kes pooldades 
eraomandust, ei saa enam olla risti pooma
ta üürnikkude kaitset. Aga, lugupeetud Rii
gikogu liikmed, teile kui vilunud politika-
meestele ei tulnud see muidugi mitte oota
mata see Strandmann valitsuse suvistepü
hade soe kink majaomanikkudele. Olen 
kindlasti veendunud selles, et teie oleksite 
kahtlemata olnud üllatatud siis, kui see 
kink oleks jäetud tegemata. Üüriseaduse 
rüüstamisretk, see ei ole mingi juhuslik 
episood, mingi kapriislik kõrvalhüpe prae
guse valitsuse programmis, see samm 
kuulub süsteemi, see on paratamatu ja väga 
oluline lüli Strandmann valitsuse pro
grammis. 

Omalajal harrastasid pildilehed nõnda
nimetatud poolikute piltide mõistatusi. 
Toodi pilt ja jäeti sellest välja väga olu
line ese, ning lugeja pidi puuduva osa pil
dile ise juurde kombineerima. Mul on jul
gust kinnitada: kui oleks Strandmann ka-
binett kogu ta loominguga pandud pildile 
ilma üüriseaduse kaotamiseta, siis pleks 
see oJnud poolik pilt — mõistatus vaatle
jaile. Niivõrt lahutamatu ja oluline osa on 
üüriseaduse rüüstamisrünnak praeguse va
litsuse töökavas. 

Et veenduda selle väite paikapidavuses, 
lubatagu mulle, lugupeetud Riigikogu liik
med, paari sõnaga peatuda küsimuse juu
res: kes on ja mida tahab praegune valit
sus. (M. J u h k a m , töer: Üüriseaduse 
suhtes või?) 

Jällegi paistab küsimus pealtnäha päris 
lihtne: Riigivanema O. Strandmann valitsus 

on puhtkodanlik, parempoolne valitsus, 
loodud tõkkeks igasugustele kalduvus
tele pahemale poole. Aga see'ep see 
asi ongi, et pealtnäha päris lihtsad as
jad politikas polegi nii hirmus lihtsad. 
Mulle tuleb meelde, kuidas ajakirjanduses 
tuntud rahvasaadik Rein Raksa kord väga 
autoriteetselt tähendas: Poliidiga, see on 
keeruline ja kääruline kui, Sindri Siimu 
siku sarv. Ja tal oli sulaõigus. 

Sikusarve tuletab tõesti meelde see ideo
loogiline alus, millise on kohendanud prae
guse valitsuse baasiks kabineti nimirühm 
— tööerakond nii „Vaba Maa" suure L-u 
kui A. S-u, alias Arnold Schulbach'i suu 
ja sule läbi. Kui praegune lugupeetud 
Riigivanem O. Strandman läinud aastal 
kutsus, kogus ja koondas kodanlust — ma 
arvan, et juhataja mulle vist ei pane pa
haks, kui ma toon võrdluse: nagu Püha 
Vaim ristikogudust, siis sündis see, nii 
tõendasid „Vaba Maa" kaks juba mainitud 
ja teised sulerüütlid, eesmärgiga, et luua 
üks tõsine pahempoolne valitsus, kes pal
samina peab parandama kõik haavad, mis 
löönud väikesele vaesele mehele eelmine 
A. Rei valitsus. See ei olnud sugugi mitte 
noore valitsuse mesinädalate vallatu ja 
vastutusetundeta vaba ilutsemine, vaid väi
kesemate üksikasjadeni küpselt ja kainelt 
läbikaalutud ideoloogiline ehitus, mida kal-
juna pandi kandma Strandmann kabinett, 
sest hiljem, kui -.mesinädalad juba ammu 
olid minevikus ja hall argielu päevade pe
remees, ei jätnud tööerakonna ideoloogid 
kasutamata ainsatki võimatut ja võimalikku 
juhtu, et ikka ja jälle tulla tagasi oma 
politilisele peapostulaadile: Strandmann va
litsus on tõeline väikese vaese mehe va
litsus. Tuletagem, lugupeetud Riigikogu 
liikmed, meelde vaidlusi Riigikogus ja 
„V'abas Maas" töötatööliste krediidi üm
ber. Sealt pidi olema selge pimedalegi, et 
sotsialist Rei on löönud tuhat, aga tööera-
kondlane Strandman vähemalt kümmetu
hat. (J. S o o t s , pal; Mis ühist on sellel 
üüriseadusega?) Lugupeetud rkl. härra 
Soots, Teil kui sõjamehel ei tohiks puu
duda kannatus. 

Nii siis: väikene vaene mees oma 
muredega pidi olema see tulitorn, kuhu 
võttis kursi Strandmann vabameelne va
litsus. Ta tahab pühkida kõik vee 
pisarad teie silmist, ja leina ei pea 
enam olema teie keskel, ega kisendamist 
ega vaeva, nii kuulutasid evangelistid ,,Va
bas Maas" kõigile vaevatuile ja koorma-
tuile. 

Selle vaatevinkli all, rkl. härra Soots, 
lubagegi vaadelda üüriseaduse kaotamise 
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küsimust. Korter kuulub kahtlemata, selle 
vastu ei vaidle vist ka endine Kaitseminis
ter, nende esemete hulka, milliste pärast 
usuisa Luter meid manitseb mures olla 
neljandas palves. Korter on üks lüli meie 
igapäevase leiva ketist. Seepärast ei saa 
ma teisiti, kui pean käsitama kogu seda 
ketti. Muidu läheks mul väga raskeks 
tõestada üüriseaduse kaotamislüli parata
matust Strandmann „Vabamee'lse Valit
suse" loomingahelas. Mitte mina ei ole 
süüdi, et õnnis usuisa Luter detaile eelis
tades on kokku kuhjanud 4-dasse palvesse 
niipalju esemeid kolme lihtsa sõna all: 
„Meie igapäevane leib". (J. H o l b e r g , 
põl: Teie olete ju Vene u s k u . . . ) Härra 
Holberg, kui Teie Petseris olete jõudnud 
oma usku vahetada, siis ei saa ma seda 
Teile pahaks panna, ega heaks kiita, 
( N a e r . ) see on Teie eraasi. 

Meie lugupeetud Riigivanemat tuntakse 
väga realistlikult mõtleva mehena. Selle
pärast oli endastmõistetav, et ta alustas 
oma aktsiooni vaese väikese mehe murede 
murdmiseks asjust, millest räägib neljas 
palve ja milliseid detailearmastav usuisa 
loetleb terve rodu. 

Enne, kui asuda selle aktsiooni üksik
asjade rubritseerimisele, lubatagu tähen
dada, et mul veidi raskeks läheb anda 
täitsa rahuldavat seletust selle meetodi 
kohta, millise Strandmann valitsus valis 
vaese väikese mehe raske saatuse kergen
damiseks. Jäädes realistlikule pinnale, ja 
seejuures tavalise loogika manu, oleks pi
danud loomulikult eeldama seda, et lugu
peetud Riigivanem, kui realistlikult mõtlev 
riigimees, oma missiooni teostamiseks va
lib materiaalse maise ja kõigile mõistetava 
positiivse tee: katsub rohkendada, anda 
küllaldasemal määral igapäevast leiba vae
sele väikesele mehele. Aga kõigile üllatu
seks ja imestuseks langes härra Riigiva
nema valik risti vastupidise — negatiivse 
meetodi kasuks. Mitte juurde anda, vaid 
vähemaks võtta vaese väikese mehe iga
päevast leiba, •— nii koias Riigivanema 
härra Strandmann missiooni kategooriline 
imperatiiv. 

Ma ei leia rahuldavat seletust sellele 
saltomortaalile. Ma võin vaid hüpotee
sina nimetada mõningate politikameeste 
oletust, et selles suunamurdes tuleb näha 
tööerakonna Tallmeistri või taevariigi-
tiiva võitu. On ju avalik saladus, et töö
erakonna hing on kärisenud sest saadik, 
kus Pühavaimu kirikuvägi vallutas tööera
konna ateistliku kantsi valitseva fordi ja 
Annusson pages Ameerikasse tõusva Tall
meistri eest. ( N a e r . ) Ja selle kärisenud 

hinge kummagi poole rahuldamistahtega 
katsuvadki mitmed seletada Riigivanema 
päästetöö pahurpidi pöördumist. Kirik on 
ju alati eelistanud oma karja asketismi ja 
keeldumist selle ilma mõnudest, ning lep
pinud vaid sellega, et mammon muutuks 
kahjutuks kogunedes karjaste kätte. Meie 
ei saa seepärast Pühavaimu kirikulegi pa
haks panna, kui temagi näeb oma ideaali 
negatiivses suhtumises vaese väikese mehe 
igapäevase leiva rohkusele. 

Aga ma möönan: see seletus Riigiva
nema saltomortaalile on vaid oletus, ja muud 
midagi. Jääb vaid üle avaldada kahetsust, 
miks tööerakonna muidu nii erksad ja vil
kad ideoloogid on jätnud siiamaani täiesti 
tumedaks selle enam kui olulise motiiv-
momendi Riigivanema missioonist. „Vabas 
Maas" ei leidu midagi sellest, mispärast 
Riigivanem vaest väikest meest peab 
aitama ' mitte positiivselt, vaid negatiiv
selt. Aga et meil peale selle oletuse 
muud midagi ei ole orienteerumiseks 
Strandmann valitsuse kursis, siis lubatagu 
mul jääda selle oletuse juurde, ja siit kä
sitada vaese väikese mehe päästetööd, 
millist on toiminud läinud aasta juunikuust 
alates praegune „vabaitieelne" valitsus. 

Tulles tagasi korteri ja teiste igapäe
vase leiva all mõistetavate asjade juurde, 
ei, saa ükski lugupeetud Riigikogu liige 
jätta tunnustamata, et praegune energiline 
Riigivanem on, teinud puhta ja põhjaliku 
töö vaese väikese mehe leivakannika kal
lal. Seda ei suuda üksiki eitada, kes vähegi 
tahab arvestada tõsiasju. Ta pole jätnud 
silmapaari vahele ühtki enam-vähem täht
samat eset usuisa Luteri loetelust. 

(Koosolekut asub juhatama Esimees 
K. Einbund.) 

Riided ja kingad — löödi juba läinud 
sügisel säärase tolli alla, millest kõrgemat 
on vaevalt võimalik leida terves ilmas. 
Väike vaene mees võib lüüa ette oma põ
dura rinna ja öelda suurematele riikidele: 
olete kõnnid meie kõrval oma tollidega. 

Siis tuli järg leivavilja kätte. Sest kui 
riided ja kingad katsutakse, maksku mis 
maksab, ajada kallimaks kõrgete tollidega, 
miks peab siis leib odav ja kättesaadav 
olema! Tolli alla seegi! Et vaene väike 
mees tunneks maisest kõrgemat taevalikku 
rõõmu leivalagedast lauast ja tühjast kõ
hust! 

Ning kui juba leib on löödud kõrgele 
laudile, miks peaks siis , olema kehvale 
kättesaadav leivakõrvanegi. Kui ta püha
päeviti — äripäeviti peab ta niikuinii ole-
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ma ilma sellasest luksusest — laseb enese 
raiskamisele meelitada margariinist ja teis
test odavamatest rasvaainetest, siis tuleb 
sellele teha lõipp. Toll kõrgemaks marga
riini ja teiste rasvaainete peält! 

Edasi võttis valitsus vaatlusele igapäe
vase leiva laiemas mõttes. Ta leidis, et 
väikese] vaesel mehel pole mingit põhjust 
ronida sakste sekka raudteevagunisse. Et 
teda terveks arstida sellest kulukast nõr
kusest, selleks tõsteti raudtee sõidupiletite 
hinda. 

Samuti leiti, et tubak on liiga odav ja 
piibu süütamine samuti, ning et on vaja 
esimese pahe vastu võidelda tubaka era-
rmonopoliga ja , teise vastu .välgumihklite 
maksuga. 

Et hoolekannet pole vaja väikesele 
vaesele mehele, see oli päevaselge, ja see
pärast kärbiti eelarves kõvasti hoolekande 
teostamiseks minevaid summasid. 

Härra Strandmanni valitsus oli väga 
teadlik, et oleks poolik töö pookida väike
sel vaesel mehel vaid ihu ja jätta ta hing 
hoopis äestamata. Siit võrsus vihane võit-
lUserünnak algkooli vastu, võitlus, mida 
Riigivanema kõrval juhib lugupeetud Ha
riduse- ja sotsiaalminister, selle algkooli 
vastu, mis vaese väikese mehe lapsele 
enamipuhkudel osutub ainsaks koolihari
duse saamise kohaks. Kokku kägardada 
algkool, klassid täis kiiluda, õpetajaid vä
hendada, õppeaega amputeerida — kõik 
kehviku kasuks, nõnda kõlab selle rünnaku 
deviis. Töö ei oleks olnud täielik, kui 
rüüstates algkooli oleks jäetud puutumata 
keskkoolid. Esikätt meelitasid siin kätt 
külge panema muidugi need keskkoolid, 
kuhu pääsevad läbi viie viletsuse ja vii
mase häda kehvikutegi pojad-tütred. Kinni 
Tallinna õhtukeskkool! Maha õpetajate 
seminarid', kus õppimine maksuta, ja kus 
just seepärast valdavam osa õpilasi vaeste 
väikeste inimeste lapsed! 

Ja miks pidi jääma ründamata vaese 
väikese mehe igapäevane leib seski suu
nas, et anda hoopi ta õigustele. 8-tunniline 
tööpäev on Eesti Ajutise Valitsuse poolt 
tunnustatud maksvaks meie tööstuses ja 
kaubanduses. , Strandmann valitsus leidis, 
et. see töölised ära hellitab, ja sellepärast 
pandi tänavu maksma määrus, millega 
raudtee liini- ja ehitusetöölisi kohustatakse 
suvekuudel töötama 10 tundi päevas. Nii 
8-tunniIise tööpäeva mõistet tõlgitsedes, ei 
ole võimatu jõuda isegi 24-tunnilise töö
päeva juurde. 

J u h a t a j a : Kõneleja, ma palun Teid 
pöörduda tagasi üüriseaduse juurde. 

Ma tahtisin just korteri kui ühe oluli
sema (igapäevase leiva o!sa juurde tullagi. 
Mui oleks valitsuse töös vaese väikese 
mehe päästmiseks mainida veel mõndagi 
sellest, mis valitsus ära näpistanud väikese 
vaese mehe igapäevasest leivast. Kahjuks 
ei saa raa aga jätkata alustatud loetelu, 
sellepärast lubatagu piirduda sellega, mis 
juba öeldud. 

Lugupeetud Riigikogu liikmed, kas ei 
pea te nüüd isegi tunnustama, et väikese 
vaese mehe kaitsesüsteemi, nõnda nagu 
sellest on saanud aru Riigivanem Sstirand-
man, oleks jäänud andeksandmatu auk, 
kui oleks jäetud puutumata vaese väi
kese mehe nõnda tähtis igapäevase 
leiva osa, nagu seda on ta peavari •— 
korter. Süsteem kohustas astuma seda 
samimu: puuduv kivi tuji paratamata panna 
paigale vaese väikese mehe murede muuli 
müüris. Vastasel korral oleks võidud lu
gupeetud Riigivanemale ette heita, et ta 
töö on poolik, et ta on midagi kahe silma 
vahele jätnud selles väikesemagi üksikas
jani 'läbimõeldud programmis, mida ta teos
tab eelmisest suvest saadik. Ja pealegi 
oleks kannatanud tööerakonna, selle põh
jaliku töö partei reputatsioon, säärase 
pilla-palla teotsemise tagajärjel: kõik on 
silmas peetud, kõik on rünnatud ja rüüs
tatud, aga korter jäetud silmapaari vahele! 
Seepärast oli tingimata tarvis ka korter 
võtta käsile. 

Aga mis mind siin jälle asetab veidi 
täbarasse seisukorda, on tööerakonna suh
tumine oma kõige värskemasse võsu sise. 
Tekib tunne, nagu talitaks ta rongaisana, 
kes häbeneb tunnustamast oma last. Ma 
ei mõtle hakata mõistatama küsimuse kal
lal, kas on siin tegemist tööerakonna ilma
liku tiiva. revamsihiga Tallmeistri taevariigi 
kulul või millegi muuga. Ma konstateerin 
vaid tõsiasju, nagu need on tulnud toime 
ümber üüriseaduse kaotamise. 

Tõlsi, algtõuke üüriseaduse rüüstamis-
rünnakule (andis eraomanduse pooldajate 
niinm, esitades vastava eelnõu. Aga mis edasi 
tuli, see arenes täielikult härra Riigivanema 
heast tahtmisest ja soojast suhtumisest. 
Lugupeetud Riigivanem on ju ammugi leiu
tanud väga lihtsa lahtisaamise tee — ma 
ütleksin jumalikult lihtsa tee, kõigist neist 
eelnõudest, mis tulevad Riigikokku väljas-
poolt valitsust; ta võtab need eelnõud ja 
paneb puhkama määramata ajaks oma 
portfelli. Portfell, see on mahukas ja ruu
mi seal rohkesti. Nii om vähemalt käinud 
peaaegu kõigi nende eelnõude käsi, milli
sed on esitanud sotsialistlik rühm. 

Võrdluseks ja vastavate järelduste te-
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gemiseks lubatagu mind kõrvutada ühelt 
poolt sotsialistide eelnõu — linnade ja 
alevite maaga varustamise seaduse täien
damise seadus — ja teiselt poolt käesole
vas päevakorras käsitatav seaduseelnõu 
— üüriseaduse kaotamise seadus. 

Sotsialistliku rühma eelnõu oli lihtne 
ja puhttehnilise 'iseloomuga. See taotles ei 
mitte midagi muud kui võimaluse andmist 
asuda neile määratud maade kasutamisele 
ka neil aleveil, kelle administratiivpiirid on 
määratud kindlaks või laiendatud pärast 
Linnade ja alevite maaga varustamise sea
duse vastuvõttu. Selles eelnõus sisaldus 
vaid paar paragrahvi ja neis olid ainult 
tähtfajad muudetud — 1. mai 1928. a. ase
mel 1. mai 1930. a. ja 1. miai 1929 asemel 
1. mai 1931. See eelnõu oli kiire iseloo
muga. Ta vajas vastuvõttu ilmtingimata 
enne 1. maid 1930, et võimaldada aleveil 
asuda neile määma tu d maade kasutamisele 
majaniduseaasta vahetusel — 1. mail. 

Küsimus oli lõpmata lihtne ja tarve 
selle seaduse järele päevaselge. Kuid lu
gupeetud härra Riigivanem sai asjtast aru 
teisiti. Minule on kõneldud, ta olevat 
nõudnud selle seaduseelnõu isiklikult oma 
katte, et seda põhjalikult uurida. Meie esi
tasime oma eelnõu, juba 7. märtsil s. a., 
aga 1. maiks ei saanud Riigikogu eelnõu 
arutamisele asudagi, sell lihtsal põhjusel, 
et puudus Vabariigi Valitsuse seisukoht, 
mis ikka veel puhlka.s Riigivanema port
fellis. Sealt see seisukoht siiamaanigi 
välja pääsenud pole. Küll esitas Vabariigi 
Valitsus omalt poolt juuni algul analoogi
lise seaduseelnõu — natuke' halvemas 
konstruktsioonis kui meie oma, ja lõpu-
lõikega, mis linnadele ja alevitele vastu
võtmatu. 

Nii käis meie eelnõu käsi. 
Vaatleme nüüd, kuidas arenes era

omanduse pooldajate poolt väljatöötatud 
eelnõu seaduseks saamise lugu. Nad ehi
tasid oma eelnõu kaks nädalat hiljem kui 
meie, see on 24. märtsil s. a. Ükski Riigi
kogu liikmeist ei tule vist vastu vaidlema, 
et üüriseaduse kaotamine Tallinnas om 
samm, mis kaugelt suurema ulatusega ja 
tagajärgedelkkam kui {sotsialistide eelnõu, 
millest kõnelesin, ja et selle sammu astu
mise või astumatajätmise võimaluste kaa
lumiseks on vajalik põhjalik eeltöö, nagu 
vastavate statistiliste andmete kogumine, 
korteriehitusepolitika elustamisvõimaluste 
leidmine j . in. e. j . n. e. Siin olek,s lugupee
tud Riigivanemal tõepoolest olnud enam 
kui küllalt põhjust tarvitada sama võtet 
õigustatult, mida ta meie eelnõu juures 
tarvitas õigustamata. Aga lugupeetud Rii

givanem arvas heaks selle eelnõuga tali
tada teisiti. Juba 19. mail k. a. teatati 
Riigikogule, et Vabariigi Valitsus pooldab 

• üüriseaduse kaotamise seaduse vastuvõt
mist Riigikogus. Meie saame aru lugupee
tud Riigivanema talitamisest. Tema talitas 
nii, nagu ta talitama pidi. Ta ei saanudki 
teisiti talitada, sest see oleks olnud 
omaksvõetuid kursist kõrvalekaldumine. 
Korterikaitse hauakivi tuli panna paigale, 
et „vabameelse" valitsuse looming vaese 
väikese mehe murede murdmiseks oleks 
täielik. Aga melest ma mitte aru ei saa, 
on tööerakonna ilmaliku tiiva ootamata 
opositsioon. Valitsuses läks üüriseadus 
läbi arvatavasti Õige libedasti. Viisakas 
ja värske Kohtu- ja siseminister vaevalt 
küll söandas oma poolt vastu vaielda as
jale, millele lugupeetud Riigivanem isikli
kult suhtus nõmda soojalt ja nõnda sõbra
likult. Ka sellest, ei olnud midagi kuulda, 
et tööerakonna kieskkomitee oleks katsu
nud protesteerida Riigivanema kavatsuse 
vastu, anda oma õnnistus üüriseaduse kao
tamiseks. Tähendab kogu erakond oli so
lidaarne Riigivanema sammuga: Üürisea
dus tuleb kaotada. ( V a h e l h ü ü e . ) Lu
gupeetud härra Kohtu- ja siseminister, 
meil on väga palju kogemusi, et kui töö
erakond positiivselt midagi pisutki liigu
tab, siis „Vaba Maa" sellest ilmtingimata 
kisa teeb. Ja 'siit võime järeldada: kui 
„Vaba Maa" antud korral vaikis, siis om 
meil täielik õigus oletada, et tööerakond 
üüriseaduse kaotamisega üksmeelselt soli
daarne oli. Riigikogu üldkomisjonis läks 
ka Ikõik libedasti — tööerakond oli vait 
kui, rohi. Aga niipea, kui üüriseadus 'jõu
dis Riigikogu pleenumi, siis kärgatas kõu 
ja pikne lõi sisse imittle Riigivanema uude 
majja, vaid 'Riigikogusse. Lugupeetud töö-
erakondlane rkl. Vilms tuji siia kõnetooli 
ja pidas õige Vänge kõne selle eelnõu 
vastu, deklareerides kõigile, kõigile, kõi
gile, et 'tööerakond on kindlamast kindlasti 
üüriseaduse kaotamise vastu. Aga härra 
Vilms ei leppinud ainult sellega, vaid käies 
praeguse päevakangelase Mahatma Gandhi 
jälgedes, asus ta väljaspoolgi Riigikogu 
korraldama kõigi üürnikkude vasturünna
kut valitsuse kavatsusele. Ta pidas „Pan-
doriinis" üürnikkude miitingul vägeva kõne, 
kutsudes kõiki üürnikke Üles, võitlema kä
sikäes tööerakonnaga üüriseaduse kaota
mise vastu. 

Aga 'veel kirjumaks, ja ikuirjemaks läks 
lugu: tööerakonna häälekandja „Vaba 
Maa", kes kogu aeg oli suitsetanud viiru
kilt Strandmann valitsuse vaesemehe pääs-
tepo.litikale, tõmbas äkki ka sõjalipu varda 
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ning kuulutas kõigile, et: tööerakond tahab 
ihust-hingest võidelda üüriseaduse kaota
mise vastu. 

Mida siit järeldub? (J. P i i s k a r, 
stp: Et tujleb tööerakonnal poolt hääle
tada.) Mõned Riigi/kogu liiikmed on si.t 
katsunud järeldada,, et siin ei ole tegemist 
millegi muuga, kui tööerakoinna tavalise 
trikiga, politiliselt pidada kahekordist 
raamatupidamist. Et üüriseadus tuleb kao
tada, see o,levat otsustatud asi ja omavahel 
olles ei vaidlevat selle vastu ei keegi enam. 
Aga see, mis kõneles siit kõnetoolilt lugu
peetud rkl. Vilms 'ja mida kuulutas „Vaba 
Maa", ei ole muud kui väljaveokaup nende 
tööerakondlaste rahuldamiseks, kes eales 
ei suudaks tööerakonnale andestada üüri
seaduse kaotamise pooldamist. ' 

Pean otsekohe ütlema, et ma seda se
letust uskuda ei suuda sel lihtsal põhjusel, 
et üks endast vähegi' lugupidav politiline 
paftei ei või meie kodanikkonna politilist 
tasapinda hinnata se.evõrt madalalt, et las
kuda säärasele lamedale manöövrile, mil-
lega ei suudeta petta politiliselt neid kõige 
pimedamaidki. Nii läbipaistev oleks see 
hanidepüüdmise mäng. 

Nii siis, lugupeetud Riigikogu, liiikmed, 
üüriseaduse kaotamine ei oie mingiks kap-
riislikuks kõrvalhüppeks lugupeetud härra 
Strandmann „vabameelse" valitsuse pro
grammis. See on paratamatu lüli selles 
vaese ja väikese mehe pisarapühkimise po
litikas, mille teostamiseks loodigi läinud 
suvel praegune kabineti Ma, ei oie seni 
meelega puudutanud küsimust, kas see po
litika on hea või halb. Olen katsunud 
vaid tõsiasjade varal näidata, kiui järje
kindlalt lugupeetud Riigivanem Strandman 
on teostanud omaksvõetud programmi. 
VaioUen veel kord vastu neile, kes näevad 
vaid seda, mis silmas, aga ei märka seda, 
mis südames. Härra Strandmann jagamis-
politikat ei kanna hirm kabineti lagune
mise eest ega tahe tulla selleks vastu koa
litsiooni rühmadele, tet; pikendada, maksku 
mis maksab, valitsuse päevi. Tema loo
mingut hoiab ülal küpselt ja kainelt väike-
semategi üksikasjadeni läbikaalutud pro
gramm, täiuseni arendatud süsteem, mille 
teljeks on väike mees oma viletsustega ja 
muredega. 

Kas maksab mul imainida selle täius
liku süsteemi traagikat. See on nii ilmne 
ja siliminähtav, nii tajutav, lubatagu öelda, 
nii tappev, et pole pääsu selle masenda
vast mõjust ei kuskile. Öelge ise, lugupee
tud Riigikogu liikmed, kas on taevas selle 
vaeste väikese mehe plea kohal eales olnud 
raskem ja tinasem, kui praeguse Valitsuse 

päevil, Ja sellesse tinasesse taeva on kir
jutatud otsus Strandmann „vabameelse va
litsuse" kohta: Meene, meene, teekel 
uvarsin — kaalutud, kaalutud ja kerge 
leitud! 

Kohtu- ja siseminister A. A n d e r 
k o p p (fakt. märk.): Austatud Riigikogu 
liikmed! Ei ole harilikult kombeks valit
suse laua tagant asju, välja tuua, mis va
litsuse lauataga on. Kuid selles küsimuses 
on valitsuse loomisel koaleerivatele rüh
madele vabadus jäetud, seisukord seega 
teine ja sedavõrt lihtne, ja võin härra Gus
tavsona ,,,olla või mitte olla" teooria kohta 
faktilise märkusena õiendada, et ma alati 
üüriseaduse kaotamise vastu olen valitsu
ses olnud ja seda, ka avalikult valitsuses 
öelnud. 

H. M a r t i n s o n (stp): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! „Majandusliku elu kor
raldamine Eestis peab vastama õigluse põ
himõtteile, miile sihiks on inimväärilise 
ülespidamise kindlustamine sellekohaste 
seaduste läbi, mis käivad harimiseks maa-
saamise, eluaseme ja töösaamise, samuti 
emakaitse, tööjõukaitse ning nooruse, va
naduse, töövõimetuse või õnnetuse puhul 
tarviliku toetuse saamise kohta.'1 Nii lau
sub Eesti Vabariigi Põhiseaduse § 25, ase
tades eluasemesaamiist tähtsamale kohale, 
ära tähendades, et eluaserriesaamine on 
inimväärilise ülespidamise lahutamatu osa, 
alla kriipsutades, et eluasemesaamine peab 
kindlustatud olema vastavate seadustega. 

Sellase (põhimõtte püstitas Asutav Kogu 
juba 1920. aastal, , rääkides Eesti rahva 
nimel ja vastu võttes põhiseaduse, mis peab 
olema vankumatu juhteks Riigikogu ning 
kohtu- ja valitsuseasutuste tegevuses. 

Ja näib, nagu poleks üldse mõeldav 
õiglane kord ilma eluaseme saamise kind
lustamise seaduseta. Tähendab, et meil 
on tegemist eluaseme, korteri, saamise 
kindlustamise seaduse näol ühe elulise va
jadusega,, ühe tõekspidamisega, mis väl
jaspool kahtlust, mis ei tarvitse enam min
gisuguseid töekstegemisi, mida keegi 
muuta võ>i ümber lükata ei või peäle rahva 
enese, kes riigivõimu, kõrgemaks teosta
jaks, kes üksinda õigustatud otsustama 
põhiseaduse muutmist rahvahääletamise 
teel. Selle järgi otsustades, peab igale te
gevusele, mis mitte sel ku'jul ette ei ole 
võetud, nagu põhiseadus ette kirjutab, 
vaatama kui suveräänse rahva tahtmise 
haavamisele. Praegusel juhul üüriseaduse 
täielise ärakaotamise katsele, mis algatuse 
saanud majaomanikkudelt, tuleb vaadata 
kui rahva õiglusetunde rikkumisele, kui nii-
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sugusele tegevusele, mis põhiseaduse mõt
tele risti vastu käib. Ühesõnaga, üürisea-
duse kaotamisega on (kavatsusel suurim 
õi,glusetus, mis ähvardab üürnikku eluase
me, korteri, saamise kindlustamise seadu
sest ilma jätta. Tean väga 'hästi, et see 
tasuta .vaev on, kui lammas hundi õigluse
tunde pihta püüaks koputada, kui viimane 
esimest tahab ära õgida. Kui neil võima
lik oleks vaielusse astuda, siis vast leiaks 
huntki omal õiguse olema, oma seisukohast 
muidugi, sest esiteks olevat ta koht tühi, 
lammas olevat talle loomulikuks toiduks 
ja teiseks, noh teiseks olevat ta tugevam, 
ja lammas pidagu lihtsalt suu ja lasku 
ennast ilusti maha murda. On lambaid 
suur kari ja hunt ka omajagu distsiplinee
ritud, siis tiriks ta lamba omasuguste rööv
loomade kohtu ette, kes kas ise saagist 
osasaamise lootuses või lihtsalt oma rööv
looma instinktile alludes hundi õigust lam
ba murdmiseks tunnustab, ja vaene lammas 
oleks ikkagi kaotav pool. 

Meie majaperemehed ei ole kaugeltki 
hundid, nemad ei toe tugi oma ja oma mõt
teosaliste toorele jõule, nemad ei ütle, meil 
o,n himu rohkema raha peale, meie lihtsalt 
tahame •majadest rohkem tulu saada, ja 
selle saavutamiseks on meite loomulikuks 
abinõuks koirteri üürnikud. Ei! Nemad ei 
ole kaugeltki nii otsekohesed. Nemad on 
tsiviliseerunud ja otsivad ja leiavadki oma 
saagihimu vabanduseks õige ilusaid sõnu. 
Neil olevat õigus, sest maja olevat nende 
eraomandus, mille eest , nemad kõrgeid 
makse pidavat maksma, nemad olevat hu-
maansedkii, nemad võiÜevat inimsoo pa
hede vastu, sest just üüriseadus takistavat 
kõige hea edenemist ja andvat hoogu kõik
sugu kurikalduvustele j . n. e. Igal pool 
olevat see nii olnud, ja alles üüriseaduse 
ärakaotamine olevat see kõige õigem kor
terikriis! lahendamine. Üüriseaduse ära
kaotamise järele tõusvat majad kui seened 
sooja vihma järele imaas't, tööpuudus, var
gus, moraalne langus kaduvat just kui nõia
vitsaga löödud ja kõik olevat üpris väga 
hea kõigil üüri Ustel; ainult neil, vaestel 
majaperemeeste lj, olevat halb, ei olevat 
enam üürilisi; aga nemad omas lõpmatas 
headuses ja õiglusetundes ei hoolivat sel
lest, nendel olevat ülim asi — õiglus! 

Kas just nii ja nende sõnadega, «seda ei 
taha ega või ma kinnitada, aga umbes sar
naselt tundus mõte, mis. lugupeetud aru
andja ja ka rkl. Masing'i kõnedest kõlas, 
mida nad üüriseaduse ärakaotamise kait
seks ette tõid. 

Kül ma õieti mäletan, stenogrammi mul 
käepärast ei ole, tõi riki. Masing ette näi

tena muu 'seas ka Hollandi ja Rootsimaad, 
kus üüriseaduse kaotamine korterikriis! 
lahendamiseks häid tagajärgi andnud. Et 
miitnül sealsed olud üsna tundmata ei ole, 
ja et minul sealsete üüriseaduste, rahva 
tiheduse ja koj-teirikriisi vastu võitlemise 
kohta kaunis täpsed andmed on, siis võin ma 
julgesti öelda, (et rkl Masing väga rängasti 
eksib, ikui arvab seailsete maade eeskujul 
ka mei;l juba paras aeg käes olema üüri
seadus t, äira kaotada. 

Korterikriis! säärasel kujul, nagu meil 
praegu Tallinnas, pole need maad ka siis 
tuindmud, kui seal üüriseadus maksma 
pandi. Mis aga korterite headusse puutub, 
siis' oleme nendest võibolla 100 aastat jä
rele, sest ega muidu rahvusvahelise ameti-
ühisuste keskkorralduse sekretär holland
lane Oudegeest mõned aastad tagasi, kui 
temale meie tööliste elukortereid sitsivab-
riku barakkides näidati, öelnud: „Hollan-
dis (on isegi sigade laudad paremad." See 
räägib juba selget keelt sealsete elukorte
rite kohta, ja meil pole mingisugust põh
just tema sõnade, üle kahelda. 

Riki. Martna rääkis omate) kõnes, nime
tades, kuidas Hollandi valitsus on korte
rite ehitamist toetanud -ju^ba enne sõda, 
seega (enne üürifeeaduse maksmahakkamist. 
Ma ei taha 'selle juures pikemalt peatada. 
Nimetan ainult, et Hollandis, on hakatud 
1901. aastast peäle korteriküsimusi lahen
dama. Selleks on antud küll ehitusepree-
miaid, küll ehituselaenu ja ehitusetoetust 
niihästi riigi kui ka omavalitsuste poolt. 
Selle mõjul on ka korteriteehitus hoogsalt 
edenenud. Amsterdamis ehitati 1918.— 
1925. aastani tervelt 25.179 uut korterit, 
Rotterdamis 1916.—1924. aastani — 
17.400 korterit. Viie aasta jooksul 1920. 
kuni 1925. aastani on seal 4B.000 puudu-
olevat korterit täiesti elanikkude arvuga 
tasakaalustatud, hoolimata viimaste juur
dekasvust. 

Seletada tuleb seda isellega, et holland
lane tahab mugavat ja puhast korterit ja 
ohverdab ennem mõnda muud asja selle 
eest, et aga pu(hta.lt elada saaks. Selleks 
on ka riik vastu tulnud teadeis, et halvad 
korterid ka elanikkude arvu kasvamisele 
üheks suuremaks takistuseks on. 

Ka meil hädaldatakse teatud ringkonna 
poolt, et Eesti rahvas olevat väljasuremi
sel, ja arvatakse, et kõige kurja juur seis
vat selles,, et rneiie töötaval kehvemal kihil 
puuduvat see õige ,,rahvuslik tunne", püüd
vat (liiga mugavat e}u, ei tahtvat lapsi sün
nitada, ja püütakse selle vastu võidelda 
karmimate seadistega abordi tegemise 
eest. Et meil sündinute arv väike, ei tule 
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üksi kehvemate süüks, lugeda, sest ena
malt jaolt on just jõukamail, kangeal isa-
maalasil vähem lapsi. Aga et meil surijate 
arv liiga suur, tuleb suuremalt osa,lt kir
jutada meie viletsate korterite arv elle. Toon 
võrdluseks mõned andmed selle kohta Hol
landist ja Tallinnast. Amsterdamis sündis 
1921. a. iga tuhande elaniku* kohta 21,9 
last, suri aga samal aastal iga 1.000 ela
niku kohta 10,3 lätet; 1926. aastal sündis 
seal iga tuhande elaniku ,kohta 18,3 last, 
suri kõigest' 8,6 last. Haiagis sündis 1921. a. 
22,1 last, suri sama aja jooksul 9,1 last; 
1926. aastal sündis Haagis 18,6 last, suri 
8,4 last. Tallinnas sündis 1921. a. 17,7 last, 
suri sama ajajooksul 12,9 last; 1926. aas
tal sündis Tallinnas iga tuhande elaniku 
kohta 12,9 last, suri samal aastal 15,9 last. 
Need arvud räägivad iseenese eest, ja neid 
ei ole raa Laest võtnud ega oma sõrmeots
test välja imenud, vaid usalduseväärilis-
test statistilistesf andmetest välja kirju
tanud. 

Ku,i -meie nõndanimetatud „hurraa-»sa-
maalased" sündimiste .vähesuse üle kroko
dillipisaraid nutavad, siis süüdistagu nad 
kõigepealt iseendid. Kui nad aga Liiga suu
rele surevusele tahavad tõsiselt tõket teha, 
süte muretsegu kõigepealt selle , eest, et 
meie korteriolud paraneksid, mida ei saa 
aga katte üüriseaduse kaotamisega, nagu 
seda arvavad härrad Pung ja Masing. 

Missugused on meie elukorterid ja mis
sugustes „surmakongides" on sunnitud ela
ma meie töötav kiht1, see om iga lüh al teada, 
kes, teada tahab. Kes. aga teäda ei taha, 
sellele ei aita ükski seletus. Kuivört korte
rikriis Lahendatud ja kuivõrt tõendust an
navad tühjade korterite hulgast ajalehtede 
korteriipakkumiste kuulutused ja hulga lisad 
valged sedelid akendel, seda sain ise oma 
naha peaj! tunda käesoleval kevadel, 

VabSriikumeistrina ja hiljem Riigikogu 
liikmena Oili minul ometi hulga parem /sei
sukord korterivalimisel, kui üsna harilikul 
lihttöölisel, .kelle palk aiiinult 5—10 tuhande 
sendini kuus ulatab. Elasin ika ühes vanas 
majas, hgemale 5 , aastat, kus miinu käes 
nõndanimetatud „säärvamdiga" tuba ühes 
lahusseisva köögiga 4.000-sendilise kuu
üüri eest tarvitada oli. Aprilli algul pidin 
aga välja kolima, setet1 majaperemees täh
tis seda vana maja maha kiskuda^ et' uut 
suuremat ja nägusamat üles ehitada. Algul 
ei murdnudki väga pead oma korteri otsimi
sega, lootsin ka nende hulga „Päevale'he" 
kuulutuste ja valgete sedelite peäle ja 
trööstisin end ikka, et küllap saab! ,Ei ot-
sinudki kõige odavamat', kavatsesin kahe
toalise korteri eest köögiga maksta 4—4]/2 

tuhat senti kuus, mis minu sissetulekule 
oleks vastanud. Otsisin, otsisin, aga mis 
leidsin? Selles suuruses korterid, mis vä
hegi minu nõuetele oleksid vastanud, see 
tähendab: elektrivailgustusega, veega köö
gis ja veeklosetiga vähemalt trepilgi — 
nende ee,st nõuti, ' kui v neid saadaval oli, 
5.—6.000 senti kuus. Vähemad säärviam-
diga toad, pliidiga või kaminaga ühes toas, 
vesi ja väljakäigukoht hoovi peal, , nende 
hind oli isegi. £.000 kuni 3.000 senti kuus. 
Viimaks, hädasunnil, kui majaperemees tõ
siselt peale käima hakkas, oleksin säära-
segi (Võtnud, aga polnud saada. Valgeid 
sedeleid akendel ei juhtunud (ühtki näge
ma. Suuri kortereid, 5 ja enam tubadega, 
ehk oleks isaanud, aga need olid minule 
üle jõu, 10.000 senfi ja enam veel kuus. 

Hädasunnil pidin leppima ühe toaga, 
köögitarvitamise õigusega., mille 3.000-sen-
dilise kuuüüri eest kellegi korteri kõrval 
üsna linna servast leidsin. ,Peale selle oma 
küte ja valgustus. Kas see räägib meil 
korterite rohkusest? Ja kuipalju on meil 
Tallinnas sääraseid tööliste seas, kes või
vad toa, või ütleme korteri eest ,3.000 senti 
kuus maksta? Endisel ajal öeldi kõige kal
limatas linnades, kus ma olen elanud, ja 
nendeks osutusid Stokholm Rootsis ja Pee-
terburg või Leningrad, nagu nüüd öeldakse, 
kõrgemaks üürihinnaks olevat 1/5 teenis
tusest. (M. J u h k a m , töer: 1/3 läks «sa
gedasti.) Sarnaseid korterisi võis ju ka 
olla. Aga kuipalju, on meil töölisi, kes tee
nivad 15.000 senti küüs, millest ta võib 
3.000 senti kuus korteri eest ära maksta? 
Ma usun, sarnaseid töölisi pole vist küll 
ühtki, kes sarnast palka aasta läbi tee
niks. Juhuslikult ja ajutise teenistusena 
võib ehk mõni kord saada, selle vastu ma 
ei taha vaielda. Kes nüüd vähegi kohtu
protsesse üüriliste ja majaperemeeste va
hel on jälginud, see teab, missuguseid ka
valaid võtteid majaperemehed tarvitavad, 
et aga soovimata üürilisest llahti saada ja 
siis üürihinda tõsta. Kord on majal kapi^ 
taalremont, mille järele korter valmissaa
mise järgi kuivada tahab. ( Meie seaduse 
järgi on üürilistel õigus, kahe või ühe nä
dala jooksul, mul ei ole see täpselt meeles, 
korterit peäle remonti tagasi saada. Ma
japeremees katsub aega venitada, ütleb, 
korter ei ole veel kuiv, tahab veel kuivada, 
ja sellega laseb üüriline, kes seadust ei 
tunne, tagasinõudmise tähtaja mööda min
na ja kaotab korteri tagasisaamise õiguse. 
Majaperemees võtab uue üürilise sisse, 
muidugi kõrgemat üüri nõudes. 

Siis jälle teinekord ei võta majapere
mees üüri vastu ühel ehk teisel põhjusel. 
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Katsub kõrvale hoida, ütleb, et mul pole 
praegu kviitungiraamatut, ehk ma ei saa 
raha tagasi anda, ja ega sellega häda pole, 
meie oleme niikaua seltsis elanud ja hästi 
läbi saanud, ega ta ära jookse. Lastakse 
õige maksu tähtaeg mööda minna ja siis 
kaevatakse üürnik kohtusse ja tõstetakse 
välja üüri maksmatajätmise pärast. On 
palju juhtumisi, kus majaperemees tahab 
eraldi, korterit kas omale, oma tütrele, oma 
pojale või mõnele teisele perekonna liik
mele ja selleks üürilisele üles ütleb. Kõige 
rohkem on neid juhtumisi, kus kojamehele 
korterit vajatakse. Tuleb siis majja üüri
line kojamehe nime all, kes harilikult varsti 
loobub kojamehe kohuste täitmisest, tervis
likkudel või mõnel muul põhjusel, aga jääb 
sinna korterisse edasi. Siis on majapere
mehel vaja jällegi uut kojameest. On nii-
sugusi maju, kus korterid on peaaegu kõik 
kojamehi täis ja päris üürilisi ei olegi, 
muidugi mõista n. n. kojamehed maksavad 
ka üüri kaugelt üle normi. 

Need on niisugused nähtused, mis 
peaks igaüks nägema, kes mitte otsekohe 
tõsiasjade eest silmi kinni ei pigista. 

Praegu, kus üüriseaduse kaotamine al
les arutusel, hõõruvad majaperemehed rõõ
mu pärast käsi, et nüüd saabuvat ometi 
viimaks tund, miili nende saagiahnusel piir 
eest võetakse, ja ähvardavad kõiki üürilisi 
tänavale visata, kes seniajani 1.000—1.500-
sendilise üüri asemel nõus ei ole maksma 
2.500—3.000 senti kuus. Lastega pere
konnad on muidugi kõige suuremas hädas, 
neid ei taha keegi majaperemees korterisse 
võtta, isegi niisugused mitte, kes meie 
sündinute arvu vähesuse üle kõige rohkem 
kurdavad. Eks ole kena rahvusetunne ja 
isamaa-armastus! 

Ühelt poolt süüdistatakse töölisi, miks 
need niipalju aborte teevad ja lapsi ei taha 
sünnitada, kuna teiselt poolt jälle lastega 
abielupaaridele isegi korterisaamine või
matuks tehakse. Kuhu need peavad mine
ma, ehk mis tegema, seda ei ütle keegi. 
Hirmuvärinaga ootavad vaesed üürnikud, 
missuguse otsuse Riigikogu nende asjast 
teeb, kas lubatakse neid elada või sunni
takse aia äärde surema üüriseaduse ära
kaotamise läbi. Kokkuvarisenias tööstuste 
omanikele püütakse keelutollide läbi või
maldada rikkust koguda, põllutöösaadusi 
püütakse keelude ja sundostude läbi kalli
maks ajada, töölistelt aga, kes kõiki neid 
saaduisi on sunnitud tarvitama, tahetakse 
seda viimast kaitset, õieti kaitsejäänustki 
ära võtta üüriseaduse ärakaotamise läbi. 
See on kord, et kividki peaksid kisendama, 
ja lugupeetud Riigikogu liikmed kõigist 

rühmadest peaksid küll ennem kümme 
korda; järele mõtlema, kui nad söandaksid 
oma kätt tõsta üüriseaduse ärakaotamise 
poolt. 

Et siin ka Rootsi üüriseadust puudu
tati, siis ma ei saa ka Rootsi korteriolu
dest mööda minna. Lugupeetud rkl. Ma
sing ütles, et Rootsis on üüriseadus ära 
kaotatud. See on osalt õige, aga üsna ka
dunud ta ei ole. Mul on võimalus Rootsi 
üüriseaduse tekkimise, selle kestvuse ja ka 
korteriolude üle mõningaid andmeid ette 
tuua, millest igaüks näha; võib, kui vähe 
see põhjust võib anda meile, üüriseaduse 
ärakaotamisele asuda. , 

Korteri statistika tegemisele asuti Rootsi 
suuremate linnade, Stokholmi ja Göteborgi 
poolt juba 1868. a., mida laiendati ja pa
randati 189)3. ja 1894. a., ja 1905. a. peale 
sünnib see järjekindlalt uuesti iga viie 
aasta järele. 

Esimene riigi poolt korraldatud korte
rite arvestamine sündis 1913. ja 1914. a. 
ning sellest selgus, et Rootsi riigis on kor
tereid: 3 ja rohkem tube ja köök — 22%; 
2 ja rohkem tube ja köök — 25,1%; üks 
ja rohkem tube ja köök — 38,8%; üks 
tuba keedu ruumiga — 14,1%. 

Samal aja,l tuli elanikke .ühe maja pea
le: Stokholmis — 32; — ma võtan suure
mad linnad igast riigist — Kristiaanias -— 
33; Kopenhaagenis/— 22; Helsingis — 20; 
Berliinis — 61; Münchenis — 30; Amster
damis — 6,5; Brüsselis — 7,7; Pariisis — 
37,7 ja Londonis — 1,6. Et korterite suu
rus aga mitmesugune ja see õiget mõistet 
korterirohkuse või korterikriisi üle ei anna, 
siis katsume vaadata üksikuid tube ja neis 
elavaid inimesi. 

Rootsis arvatakse korterikriis käes ole
ma, kui seal läbisegi enam kui 2 inimest 
ühe sarnase toa või korteri peale tuleb, 
mille põranda pindaja 65—80 ruutmeetrit 
suuir on. Sarnaseid kortereid oli Rootsis 
1914. aastal 21,2%, ja see sundis juba neid 
tõ(siselt korterikriisi vastu võitlema hakka
ma. Läbisegi võttes polnud asi vähemalt 
meie arvates sugugi kriitiline, sest Stok
holmis näiteks elas väikekorterites, s. o. 
alla kolme toa ja köögi läbisegi iga 100 
toa kohta: täiskasvanud perekonnaliikmeid 
105, lapsi alla 15 aastat — 54 ja võõ
raid allüürnikke — 4, kokku 163 inimest. 
Suuremates korterites tegi see välja veel 
palju vähem, kõigest 83 inimest 100 toa 
kohta. See oli sel ajal, kui seal tunti va
jadust üüriseaduse järele, korterikriisi ole
masolu üldiselt tunnustati ja selle vastu 
võitlemist riiklikuks vajaduseks peeti. 

Kuidas on aga lugu meil praegu, sii-
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mapilgul, mil üüriseaduse viimast riismetki 
tahetakse ära kaotada, ja mil majapereme
hed ja nende pooldajad juba mõnda aas
tat on tõendanud, et meil üüriseadust enam 
vaja ei olevat? Korterikriis olevat lahen
datud, sest ajalehed kubisevat korterite 
pakkumistest ja isegi valgeid sedeleid ole
vat akendel ,näha. Vähemalt nii oli kir
jeldatud ühes ajalehes selle järele, kui 
üüriseaduse kaotamise küsimus kõne alla 
tuli, kohe peale selle, kui vastav eelnõu 
Riigikogule esitati. 

Minu rühmakaaslane rkl. Martna, kui 
asjatundja sellel alal, on mitmel korral siit 
Riigikogu kõnetoolilt andmete varal näi
danud, et meil korterikriisi lahendamisest 
veel juttugi ei saa olla. Meil elab statis
tiliste andmete järgi 65% pealinna elanik
kudest kuni 8 inimest ühes toas. Keskmi
selt võttes tuleb Tallinnas 330 inimest saja 
korteri kohta, mille põrandapinna suurus 
kuni 30 ruutmeetrini ulatub. Võrreldes neid 
andmeid, leiate, missugune suur vahe seal 
on. Rootsis tunnustatakse korterikriisi ja ha
katakse tõsiselt abinõusid otsima selle vastu, 
kui seal ühes toas 1,63 inimest elab ja 
selle ruumi põranda pindala alla 65 ruut
meetri ei lange; meil aga öeldakse kor
terikriis lahendatud olema, kui toas, mille 
põrandapind üle 30 ruutmeetri ei ulata, 
tervelt 3,30 inimest on sunnitud elama. 
See on 100% rohkem inimesi 100% väike
semas ruumis. See tähendab, et meie ela
me ajal, kus meil öeldakse korterikriis la
hendatud olevat, 200% halvemas tingimu
ses, kui Rootsi elanik, siis, kui seal korte
rikriis kõige teravamaks tunnustati. 

Sellest võivad lugupeetud Riigikogu 
liikmed ise järeldada, kuivõrt õigus oli 
üüriseaduse kaotamise pooldajatel, kui nad 
ütlesid, et teistes riikides, nende hulgas ka 
Rootsis, on üüriseadus kaotatud, järelikult 
tulevat see ka meil kaotada. 

Üüriseadus pandi maksma Rootsis 25. 
mail 1917. aastal. Üüriseaduse täitmise 
järelevalvajaks seati sisse , sellekohased 
asutused — hyresnämnd'id, mille juhata
jaks oli üks seadusetundja valitsuse amet
nik ja liikmeteks kaks majaperemeeste ja 
kaks üüriliste esindajat kohalikkude ela
nikkude hulgast. Nende „nämind'ide" või
mupiirid olid väga laialdased. Neil oli õi
gus alandada korteri üüri, kuigi üürnik 
majaperemehega üüri suhtes oli ise kokku 
leppinud. Peale selle ei tohtinud majape
remees ilma nende loata ühelegi üürilisele 
'korterit üles öelda, elumaja maha kiskuda, 
kortereid kokku liita või teiseks otstar
beks kasutada. Üürinorm oli kindlaks 
määratud 1918. aastal 15% kõrgem 1914. 

kuni 1915. aasta üüri hinnast, mida kõr
gendati 1919. aastal 25% peale. 1920. 
aastal tõsteti see 50% peäle ja lõpuks 
1923. aastal, mil üüriseadus kaotati, oli 
see tõusnud 155% kõrgemaks kui 1914. 
aastal.. Et üüriseaduse ajal korterite ehita
mist riigi ja omavalitsuste poolt igatmoodi 
toetada püüti, siis ei jäänud see ka vilja
tuks. Isegi sunduslikud korterite vaheta
lituse bürood , seati omavalitsuste poolt 
sisse. Iga majaperemees pidi omas majas 
vabakssaanud korterist ja selle eest nõu
tavast üürist kohe sellele büroole teatama, 
niisama ka , korteri väljaüürimise korral. 
Seesama riigipäev, kes üüriseaduse maks
ma pani, lubas ka iväikekorterite ehitaja
tele toetust 2 / 9 ehituse kuludest tingimur 
sel, et ka omavalitsused annavad samaks 
otstarbeks 1/Q ehituse kuludest. Seega sai 
ehitaja riigi ja omavalitsuse poolt kokku 
toetust, mitte laenu, tervelt 1/3 tervest ehi-
tusehinnast. Kolme aasta jooksul 1917. 
aastast alates kuni 1919. aastaga lõpeta
des anti riigi poolt toetust 9 miljonit kroo
ni. 1920. aastal anti toetust veel edasi, 
osalt otsekohest toetust ilma tagasi maks
mata, osalt ilma protsentideta laenu näol, 
kuni 15% ehitusekuludest tingimusega, et 
ka omavalitsused sama palju annavad. Et 
see korterite ehitusele märksa hoogu andis 
ja nõudmine ehituselaenu ja toetuse järele 
suur oli, asutati riiklik ehituselaenu fond. 
Selle fondi alguskapital loodi laenu näol 
joovastavate jookide maksust. 

Fondi suurendamiseks pandi ennesõja
aegsete majaperemeeste peale iseäraline 
maks, nõndanimetatud ,,teenimata väärtuse 
kasvamise maks", põhjendades sellega, et 
endiste majade hind sõjaajal ja korteri
kriisi tõttu ilma nende omanikkude vaevata 
märksa pn tõusnud. See maks oli 0,15 
protsenti maja väärtuse hinnast ja tõi sisse 
esimesel aastal juba 12 miljonit krooni. 
1920. ja 1921. aastal anti riiklikku toetust 
ehitajaile 8Y2 miljonit krooni ja protsen
dita laenu 30 miljonit krooni. 

Missugust hädakisa tõstaksid meil kin
nisvara omanikud, kui meil peaks juletama 
ka sarnasest ,,teenimata väärtuse kasva
mise maksust" rääkida veel üüriseaduse 
kõrval. Üüriseadus on ja oli meil maks
mas ainult vanade majade kohta, nende 
majade kohta, mille omanikud oma kuld
rublades võetud ehituselaenu võisid kinni 
maksta l1/^ Eesti marka endise kuldrubla 
eest. See on sõna tõsises mõttes jumala-
muidu, nagu õigusega öelda võib. Ja kui 
need majaomanikud nüüd üüriseaduse, kui 
nende omanduseõiguse rikkumise üle nuri
sevad, siis on see lihtsalt — häbemata. 
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Samasugune õigus oleks siis igal liiakasu-
võtjal nuriseda selle üle, et riik seadusega 
on kindlaks määranud laenu pealt võetava 
kõrgema ,pro,tsendimäära. Meil oleks palju 
enam põhjendatud niisugune „teenimata 
varanduse väärtuse juurdekasvamise maks". 

Kuidas Rootsis tööliste korteritega lugu 
ja missugused need on, kuidas need võrd
sed meie oludega, samuti kuipalju on seal 
nende aastate jooksul, üüriseaduse ajal, 
juurde ehitatud maju ja kortereid, selleks 
toon ka mõned näited arvudes. Ida-Root-
sis oli kolmetoalisi köögiga kortereid 
18,5%, Smoolandis, see on Lõuna-Rootsis 
— 24,4%, Malmö ümbruses — 27,8%, 
Lääne-Rootsis — 25%, Põihja-Rootsis - -
17,9%. üle terve riigi oli kolmetoalisi 
köögiga kortereid 22%. 

Kahetoalisii köögiga kortereid oli Ida-
Rootsis 24,4%, Smoolandis — 29,8%, 
Lõuna-Rootsis — 25,8%, Lääne-Rootsis — 
23,3%, Põhja-Rootsis — 16,9% ja terves 
riigis — 25,1%. 

Ühe toa ja köögiga kortereid oli Ida-
Rootsis 45,7%, Smoolandis — 32,9%, 
Lõuna-Rootsis — 28,0%, Lääne-Rootsis — 
44,1%, Põhja-Rootsis — 42,9%. Terves 
Rootsis -— 38,8%. 

Üksikuid tube, pean vahele tähendama, 
et üksiku toa mõiste on seal teistsugune 
kui meil. Rootsis loetakse üksikuks ruu
miks, poissmehe korteriks, sarnane tuba, 
millel veel oma kõrvaline ruum on, mida 
mitte köögiks, vaid keeduruumiks nimeta
takse. Sarnaseid keeduiruumiga tubasid 
nimetatakse meil juba kahetoalisteks kor
teriteks, kuna Rootsis need üksikruumide 
nime kannavad. Niisuguseid üksikruume 
oli terves Ida-Rootsis 17,4%, Smoolan
dis — 12,9%, Lõuna-Rootsis — 28,4%, 
Lääne-Rootsis — 12,9%, Põnja-Rootsis — 
23,4% ja terves riigis — 14,1%0. 

Kui meie linnade järgi vaatame, siis 
näeme, et Stokholmis oli 1915. aastal ük
sikruume 13.332, s. o. 13,7%, 2 toa ja 
köögiga kortereid oli 1915. aastal 2.426, 
s. o. 2,5%, 3 toa ja köögiga kortereid oli 
10.276, s. o. 10,6%, 4 toa ja köögiga kor
tereid — 5.424, s. o. 5,6%, 6 toa ja köö
giga kortereid — 2.928, s. o. 3% ja 7-e 
ja enam tubadega kortereid — 3.213, s. o. 
3,3%. Terve Stokholmi korterite arv oli 
1915, aastal 96.902. 1920. aastal ei olnud 
see arv palju muutunud. Nii oli 1920. 
aastal Stokholmis üksikruume 13.874, s. o. 
13%, 1 toa ja köögiga kortereid oli 2,4%, 
s. o. 0 ,1% oli vähemaks jäänud. 2 toa ja 
köögiga korterite arv oli kasvanud lige
male 1% võrra, 3 toa ja köögiga korterite 
arv oli samaks jäänud, 4 toa ja köögiga 

korterite arv oli vähenenud 0,1% võrra, 
suuremate, nimelt 7 ja enaun tubadega 
korterite arv oli kasvanud 11 korteri võrra, 
kusjuures protsendi arv samaks jäi. 

Kui vaatame teiste suuremate linnade 
korterite arvu Rootsus, siis näeme, et Gö
teborgis oli 1915. aastal väikeste korterite 
arv 3.689, s. o. 8,8%,, 1 toa ja köögiga 
kortereid oli 21.308, s. o. 50,6%, 2 toa ja 
köögiga kortereid — 7.626, s. o. 18,1%, 
3 toa ja köögiga kortereid — 3.576, s. o. 
8,5%, 4 toa ja köögiga kortereid — 2.059, 
s. o. 4,9%, 5 toa ja köögiga kortereid — 
1.448, s. o. 3,4%, 6 toa ja köögiga kor
tereid — 835, s. o. 2%, 7 toa ja köögiga 
kortereid — 935, s. o. 2,2%. 1920. aastal 
oli see üksiktubade arv vähenenud lige
male 1% võrra, 1 toa ja köögiga korterite 
arv oli suurenenud 0,2% võrra, niisama oli 
kasvanud 2 toa ja köögiga korterite arv 
2% võrra. 3 toa ja köögiga korterite arv 
oli seitsme võrra kasvanud. 4 toa ja köö
giga korterite arv oli samaks jäänud. Suu
remate korterite — 5 6 7-toaliste 
arv oli vähenenud. 

Sellest on näha, et Rootsimaal hakkab 
tendents läbi lööma, et suurte tubade ar
vudega kortereid juurde ei ehitata, küll 
aga keskmisi — 2—3 toa ja köögiga. Mis
sugused mõnusused nendel korteritel veel 
on, sellest ei julge meie tööline oma kor
teri kohta veel undki näha. Meil peetakse 
see juba ülearuseks luksuseks, kui tööline 
tahaks kahe toaga korterit eraldi köögiga, 
ja kui ta selle juure veel vannituba julgeks 
soovida, siis oleks see kuulmatu nõudmine, 
nagu tööerakonna ridadest öeldud vahel-
hüüdest täna sellgus: ,,et kas te vannituba 
ka veel ei tahta?" ( P a h e m a l t p o o l t : 
See oli Juhkam.) Vist küll! Mis on loo
mulikum, kui see^ et igal korralikul korte
ril peaks ka vannituba olema. 

Kuidas Rootsis toetust antakse ehitu-
seühingutele, kuipalju neid ehituseühin-
gUid seal on jia kuidas seal just korterite 
juurdekasvu eest hoolitsetakse, riigi toetu
sel!, on otse imekspanemise väärt. Seal 
on terved linnajaod ehitatud ühingute 
poolt. ( K e s k e l t: Stokholmiis kukkusid 
sisse!) Aga ehitatakse! Võibolla, mõtlete 
Teie sarnaseid aiamajakesi, nagu meie 
turu ääres üks prooviks oli üles seatud; 
aga ka sarnaseid on terved 'linnajaod. ( 0 . 
K a s e , töer vahelhüüe.) Mul oli ülemi
neval suvel juhus käia Stokholmis, et mind 
ka sealsed korteriolud huvitasid, läksin 
linna korteribüroosse, kus imulle väga lah
kesti vastu tuildi ja mööda linna kortereid 
vaatama sõidutati. Ehituseühinguidki on 
mitmesuguseid. Ühe üürnikkude ühingu 
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ülesandeks, on uusi suuri maju ehitada, sa
gedasti kuni saja 'korteriga, terved kvar-
taalid. Suuruselt on kortereid neis maj'us 
mitmesuguseid, alates ühest toast, kuni 
kolme toa ja köögiga, mille hiirud, võrrel
des teenistuse oludega, sugugi kõirge ei 
ole. Üksiku toa, n. n. poissmehe korteri 
põrandapind ei ole sugugi nii väga väike, 
ulatub 70—100 ruutmeetrini. Niisuguse 
üksiktoa üür on umibes 650 krooni või 65 
tuhat senti aastas,. See teeb umbes 5l/2 
tuhat senti kuus. Kui arvestame sealseid 
teenistuseolusid, siis näeme, et sealsed kor
teriolud on palju kergemad, ja korterid 
töölistele palju 'kättesaadavamad, kui meil, 
igasugu mugavustest rääkimata. Niisugu
ses üksikus ruumis või poissmehe korteris 
on oma eeskoda ja oma tushiruum. Vanni 
ei õle, kuid tushiruwmi kõrval on garde
roob seina sees. Peale ilusa väikese elu
toa on olemas, oma eraldi „keeduruum", 
milles kõik kapid ja riiulid juba maja poolt 
sees on, isegi soligiämber köögikapi sees
pool ukse küljes ei puudu. * Üürilisel ei 
ole korterisse asudes (mingisugust kappi 
ega köögiriiulit omal vaja kaasa tuua, kõik 
on korteris olemas ja kõige selle eest tu
leb umbes 5.500 senti kuus maksta. Suu
rematel korteritel on juba' vannituba sees, 
see on iseenesest mõistetav. „Omakodu", 
teise ehituseühingu ülesanne on väikesi 
maju, kas ühele ehk kahele perekonnale 
ehitada, umbes Tallinna „Oma Kolde" tao
line ettevõte, mis oma tegevust algas um
bes paarkümmend aastat tagasi ja viimas
tel aastatel nii suure ulatuse võtnud, et 
terved linnajaod selle abill on üles ehita
tud. Siiski! pole seal üüriseaduse mõte 
päris ära kadunud. Hiljuti, kõige rohkem 
kuu aega tagasi, oli sealsel riigipäeval 
seadus arutusel, millega taheti üüriseadust 
kõvendada. See ettepanek oli sotsialistide 
poolt esitatud, mille juures tekkisid õige 
pikad vaielused, aga nii rumalate väide
tega ei tulnud seal majaomanikkude hu
vide kaitsjad küll mitte välja, kui meie ma^ 
jaomanikkude esitajad üüriseaduse ärakao
tamise põhjenduseks ette toovad. Üheks 
suuremaks vastuväiteks olid sealsete ehii-
tusetööliste kõrged palgad. Paremalt poolt 
nõuti siis, kui korterite üürihinda peaks 
alandatama ka ehitusetööliste palkade 
alandamist 10% võrra. Nagu teäda, on 
seal ehitusetööliste palgad võrreldes meie 
omadega palju suuremad. (J. F u k s'i, 
as vahelhüüe.) Keskmine ehitusetööliste 
palk kõigub meie raha järgi 90—120 tuhat 
sendi ümber kuus. Ehituseaeg on seal ka 
pikem kui meil ja selle läbi ehitusetööliste 
teenistus veelgi parem. Üüriseaduse kõ

vendamise ettepanek Lükati siiski mõne-
häälelise enamusega riigipäeval tagasi. 

Oleks huvitav kuulata, missugused 
olud on meil, ja missugused on meie kor
terid. Olgugi et sellest on juba mitmed 
ja mitmed korrad räägitud, aga ega „küll 
küllale kurja tee". Saksa vanasõnagi ütleb: 
kahekordselt ei kärise, ja kolmekordselt 
alles peab". Nii siis, kuigi sellest palju 
räägitud, meelde jäämiseks on see siiski 
tarvilik, Tallinna korteriolude kohta mõned 
andmed ette tuua. (K. P ä t s , põl: Tooge,, 
on päris tarvis.) Need andmed ei ole täit
sa uued. Pean tarvitama natukene vane
maid andmeid Tallinna linna statistika-
aruann etest. 

1922. a, lõpul oli Moalisi kortereid 
25.129 — tervelt 75% kõigist korterite ar
vust. Missugused Tallinna ühetoalised 
korterid on, see peaks üldiselt teada ole
ma ja ei tarvitseks minul enam nende kir
jeldusega aega viita. Omalajal, kui Tal
linna üürnikkude selts „Üürnik" korraldas 
ajakirjanikkudele ringsõidu Tallinnas, viies 
neid just seesuguseid „suurepäralisi korte
reid" vaatama, siis ilmusid imele kodan
likkudes ajalehtedes pikad kirjeldused meie 
korteriolude viletsuse üle, neis samus aja
lehtedes, kus muidu alati katsutakse tõen
dada, et meil üldse kõrt eri kriisi, ei ole, et 
see olevat juba lahendatud. 

1-toalisi ko,rtereid,, nagu ma juba üt
lesin, oli Tallinnas 1922. a. lõpul 25.129, 
neis elas 79.246 inimest, ,see on tervelt 
64,8% tervest Tallinna elanikkude arvust, 
ja läbisegamini tuli, 3,3 inimest toa peäle. 
(J. F u k s , as: Härra Martinson, ärge re
kordi teiselt Martinsonalt ära võtke.) Mina 
ei igatse nende loorberite järelie, aga sea
duse tähtsuse pärast pean ma tarvilikuks 
esineda selgitavate andmetega. (J. F'uks'i , 
as vahelhüüe.) Tuleb ka, enne lähen Poo
lamaa juurde,, ka sealt olen andmeid kogu
nud. Läinud aastal juhtusin seali käilma 
ja siis oli minul võimalus ka sealtki and
meid saada,, mida siiagi kaasa tõin. (V a-
h e 1 h ü ü e.) Tuleb ka omalajal, korraga 
ei isaa ma kõikide, nõudmisi rahuldada, igal 
asjal olgu oma aeg; ikka ilusasti järgi
mööda. 

(Koosolekut asub juhatama esimene 
abiesimees M. Martna.) 

2-toalisi kortereid oli 1922. a. lõpul 
3.035 ehk 9,1%, nendes elas 12.412 ini
mest, see on 10,1 %. 3-toalisi kortereid 
oli 1922. aastal 2.072, see on 6,3%, nen
des elas 9.352 inimest, see on 7,6% ter
vest elanikkude arvust. 4-toalisi kõrte-
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reid oli 1.282 või 3,8%, milles elas 6.370 
inimest või 5,6%. 5- ja roLikemitoalisi 
kortereid o,ld 1.856, milles elas 13.747 ini
mest või 11,3%. 12õ korteri suurus on 
teadmata. ü Iidse oli Tallinnas, 33.490 kor
terit,, ja neis elas selajal 122.419 inimest 
või keskmiselt 3,8 inimest korteris või 2,3 
inimest toas. Sellest ajast peale on asi 
halvemaks muutunud. Viimased andmed 
näitavad, et meil selle aja jooksul inimeste 
arv ühe toa kohta tõusnud 3,3 peale, ter
velt üks inimene om toa peale juurde kas
vanud 8 aasta jooksul;. 1-toalistes korte
rites elavate inimeste hullka Tallinnas võr
reldes teiste riikide linnadega, näeme järg
mist: Tallinnas oli üld,se 1922. a. 1-toalisi 
kortereid 65,2%. Töölistest elas 1-toa
listes korterites 83,7%,. Soome linnades 
elas Helsingis 31,1%, Tamperes — 2 1 % . 
Norra kolmes linnas, see om Oslos, Berge
nis ja Trondlhjemis elas töölistest 1-toa
listes korterites samal ajal 30%, Trond-

Koosoilek lõpeb 

Õ i g e . 

hjemis isegi natukene vähem. Taani lin
nades: Kopenhaagenis elas töölistest 1-
toalistes korterites kõigest 4,8%, Fredriks-
bergis — 1,9%. Härra Kask soovis ka 
Poola andmeid. Meie oma oludega sarna
neme Poolale. 

J u h a t a j a : Kõneleja on nõus kõnet 
jätkama pärast vaheaega. Kuulutan vee-
ramdtumnilise vaheaja. ( H ü ü d e d : Lõ
petada! — Kohtu- ja siseminister A. A ii
d e r k o p p: Vaheaeg on määratud, ei saa.) 

Vaheaeg kl. 21.15 mia — kl. 21.35 min. 

J u h a t a j a : ( H ü ü d e d : Lõpetada,) 
On tehtud ettepanek, 

lõpetada koosolek. 

( H ä ä l e t a t a k s e . ) E t t e p a n e k on 
v a s t u v õ e t u d 26 häälega 23 hääle 
vastu. Lõipetan koosoleku. 

kell 21.36 min.. 

K i n n i t a n . 

Koosoleku sekretär (allkiri). Koosoleku juhatajad (allkirjad). 


